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Azərbaycan prezidenti İlham
Əliyevin Zaqulba iqamətgahında jur-
nalistlərlə görüşü keçirilib. Görüşdə bir
sıra jurnalistlər iştirak ediblər. 

Məlumata görə, görüş Azərbaycan
prezidentinə növbəti dəfə “Jurnal-
istlərin dostu” mükafatının verilməsi ilə
baş tutub.

Tədbirdə Mətbuat Şurasının sədri
Əflatun Amaşov çıxış edərək bildirib ki,
prezidentin “Jurnalistlərin dostu” elan
olunması təsadüf deyil. Azərbaycan
mətbuatının inkişafında göstərdiyi
konkret xidmətlərə görədir. Azərbay-
can mediasının inkişafına Dövlət
Dəstəyi Fondunun yaradılması, bu
fond vasitəsi ilə mətbuata müntəzəm
olaraq vəsaitlərin verilməsi, dünya
praktikasında ilk dəfə olaraq jurnal-
istlərə 156 mənzilin tikilərək təqdim
edilməsi bu qərarın verilməsində əsas
rol oynayıb.

Tədbirdə jurnalistlərdən Şirməm-
məd Hüseynov, Aqil Abbas, Rəşad
Məcid, Rauf Arifoğlu çıxış edərək jur-

nalistlərin qarşılaşdıqları müxtəlif
problemlərdən danışıblar. Rauf Ari-
foğlu metroda qəzet satışı ilə bağlı
yaranmış problemi qaldırıb. Dövlət

başçısı bütün problemləri dinlədikdən
sonra onların həlli istiqamətində
tapşırıqlar verib. Daha sonra prezident
Azərbaycan mediasının durumu ilə
bağlı öz düşüncələrini açıqlayıb. İlham

Əliyev bildirib ki, Azərbaycanda digər
hüquq və azadlıqlar kimi söz və mət-
buat azadlıqları da qorunur. Azərbay-
canda əhalinin 70 faizdən çoxunun

internet istifadəçisi olduğunu və inter-
netdə heç bir məhdudiyyətin olma -
dığını diqqətə çatdırıb. İlham Əliyev
bildirib ki, mətbuat azadlığı Azərbay-
can üçün çox mühim əhəmiyyət kəsb

edir:
“Bu gün biz dünyanın mütərəqqi

medialarının təcrübəsindən istifadə
etməliyik. Azərbaycanda müxtəlif dil-
lərdə medialar fəaliyyət göstərməli və
Azərbaycanın mənafeini, haqq sözünü
dünyaya çatdırmalıdır. Əsasən də
dövlətimizi qara piardan qorumalıyıq”.

Prezident həmçinin qəzet satışın-
dakı yaranmış problemleri dinləyərək
deyib: “Ölkəyə yeni köşklərin gətir-
ilməsi ilə bağlı təşəbbüslə mən özüm
çıxış etmişdim. Köhnə köşklər dəy-
işdirilməli idi. Lakin mən də şəhərin
müəyyən yerlərində olarkən bu köşk-
lərin ətrafının sanki bazara çevrildiyini
müşahidə etdim. Maraqlandıqdan
sonra məlum oldu ki, bu köşklərdə çox
vaxt uyğun olmayan əşyalar satılır.
Ciddi şəkildə tapşırıq verdim ki, bu
neqativ hallar aradan qaldırılsın.
Düşünürəm ki, qəzet satışı üçün heç
bir problem ola bilməz. Əgər bu varsa
dərhal aradan qaldırılmalıdır”.

Tədbirin sonunda dövlət başçısı
gələcəkdə də mətbuatın inkişafına öz
dəstəyini əsirgəməyəcəyini və bu şək-
ildə üçüncü dəfə də “Jurnalistlərin
dostu” mükafatına layiq görüləcəyinə
ümid etdiyini bildirib.

Təkbətək görüş başa çat-
dıqdan sonra Azərbaycan
Respublikasının Prezidenti
İlham Əliyevin və Belarus
Respublikasının Prezidenti
Aleksandr Lukaşenkonun
nümayəndə heyət lərinin işti-
rakı ilə geniş tərkibdə görüşü
olmuşdur. 

Prezident İlham ƏLİYEV
qonaqları salamlayaraq dedi:

- Hörmətli cənab Prezi-
dent!

Hörmətli nümayəndə heyə-
tinin üzvləri!

Sizi Azərbaycanda salam-
lamağa şadam, xoş gəl -
misiniz. Əminəm ki, bu səfərin
çox yaxşı nəticələri olacaqdır.
Biz ikitərəfli münasibətlərə aid
məsələləri sizinlə hələ dünən
müzakirə etməyə başladıq. Bu
gün müzakirələri davam

etdirdik, indi nümayəndə he -
yətlərinin iştirakı ilə işimizi da -
vam etdirəcəyik. Biz ikitərəfli
münasibətlərimizi çox yüksək
qiymətləndiririk. Çox ümid
edirik ki, həmin münasibətlər
bundan sonra da fəal inkişaf
edəcək və dərinləşəcəkdir.
Artıq bir neçə dəfə yüksək
səviyyədə qarşılıqlı rəsmi
səfərlərimiz olub. Qarşılıqlı
siyasi əlaqələrimiz, siyasi
məsləhətləşmələrimiz çox
fəaldır. Son bir neçə ildə
Belarus-Azərbaycan münasi-
bətləri möhkəmlənmiş, çox
yüksək səviyyəyə çatmışdır.
Biz iqtisadi əlaqələrdə, sə -
naye istehsalı sahəsində,

humanitar sahədə, energetika
sahəsində yaxşı nəticələr əldə

etmişik. Lakin ən başlıcası,
son illərdə fəal qarşılıqlı
əlaqələr bizi bir-birimizə o
dərəcədə yaxınlaşdırmışdır ki,
artıq nəinki regionda, həm də

bütün dünyada Belarus və
Azərbaycanı çox yaxın, dost

ölkələr hesab edirlər. Bizim
münasibətlərimizin əsasını
səmimiyyət, qarşılıqlı hörmət,
qarşılıqlı dəstək təşkil edir. Biz
bu baza üzərində sanballı

münasibətlər qurmuşuq. Bu
gün bizim müəssisələr arasın-
da əlaqələr genişlənir, in -
vestisiya layihələri, sənaye
istehsalı ilə bağlı layihələr
həyata keçirilir, təcrübə
mübadiləsi aparılır. Başqa
sözlə desək, bizim münasi-
bətlərimiz tamdəyərli xarakter
daşıyır. Əlbəttə, Belarus Pre -
zi dentinin Azərbaycana səfəri
bu münasibətlərə yeni təkan
verəcəkdir. Bu gün imzalaya-
cağımız sənədlər də daha fəal
əməkdaşlığımıza, bir-birimizi
dəstəkləməyə, bir-birimizə
kömək etməyə və birgə
işləməyə kömək edəcəkdir.
Hörmətli Aleksandr Qriqorye-
viç, bir daha xoş gəlmi siniz.
Sizə və nümayəndə heyətinin
üzvlərinə ən xoş arzularımı
bildirirəm.

Prezident İlham Əliyev
Bakının Səbail Rayon İcra
Hakimiyyətinin Üzeyir Hacı bəyli
küçəsində yerləşən binasının
əsaslı yenidənqurma işlərindən
sonrakı vəziy yəti ilə tanış
olmuşdur.

Dövlətimizin başçısının
tapşırığı ilə son illər paytaxtın
sosial-iqtisadi inkişafı çərçi -
vəsində görülən tədbirlər, icra
edilən müasir infrastruktur layi-
hələri ilə yanaşı, müxtəlif icra
strukturlarında çalışan əmək-
daşların iş şəraitinin daha da
yaxşılaşdırılması istiqa mə tində
də məqsədyönlü tədbirlər həya-
ta keçirilir. Müasir memarlıq
üslubu ilə seçilən Səbail Rayon
İcra Hakimiyyətinin inzibati
binasının əsaslı şəkildə yenidən
qurulması paytaxtın görkəminə
xüsusi yaraşıq verir.

Səbail Rayon İcra Ha -
kimiyyətinin başçısı Asif
Əsgərov görülən işlər barədə
Prezident İlham Əliyevə
məlumat verdi. Binanın gir-
işində xalqımızın ümummilli lid-
eri Heydər Əliyevin büstü qoyul-
muş, Ulu Öndərin və Azərbay-

can Prezidenti İlham Əliyevin
fəaliyyətinə həsr olunmuş fotos-
tendlər quraşdırılmışdır.
Bildirilmişdir ki, bina əsaslı şək-
ildə yenidən qurulmuş, burada
çalışan əməkdaşlar üçün ən
müasir tələblərə cavab verən
şərait yaradılmışdır. Sovet
dövründə rayon partiya və
icraiyyə komitələrinin fəaliyyət

göstərdiyi binada əsaslı təmir
və yenidənqurma işləri
nəticəsində əlavə mərtəbə inşa
olunmuş, fasad yenilənmişdir.
Təmir zamanı bina, ilk növbədə
dəmir-beton konstruksiyalarla
möhkəmləndirilmiş, yenidən-

qurma işlərində keyfiyyətli yerli
inşaat materiallarından da isti-
fadə olunmuşdur. Yüksək
tələblərə cavab verən işıq-
landırma, havalandırma sistem-

lərinin quraşdırıldığı bina ən
müasir avadanlıqla təchiz olun-
muşdur. Binadakı iş otaqlarının
hamısı müasir tələblər
səviyyəsində qurulmuş və lazı-
mi texniki vasitələrlə təmin
edilmişdir. İnzibati binanın kom-

munikasiya və rabitə xətləri də
yeniləri ilə əvəz olunmuşdur. İş
otaqlarının, iclas və konfrans
zallarının təmirində dünyanın
qabaqcıl şirkətlərinin istehsalı
olan keyfiyyətli materiallardan
istifadə olunmuşdur. Birinci
mərtə bədəki 200 yerlik iclas
zalında rayon və respublika
əhə miyyətli tədbirlərin keçir-
ilməsi üçün yüksək şərait yara -
dılmışdır.

Binaya bitişik 6 mərtəbəli
yeni korpusda inşaat işlərinin
davam etdirildiyi bildirilmişdir.
Qeyd olunmuşdur ki, yeni kor-
pusun 2-ci mərtəbəsində ən
müasir tələblərə cavab verən
yüksək texniki imkanlara malik
konfrans zalı yaradılmışdır.
Burada vətəndaşlarla onlayn
video qəbulların həyata keçir-
ilməsi nəzərdə tutulmuşdur.
Sakinlər binaya gəlmədən
rayon icra hakimiyyətinin
nümayəndələri və məsul şəxs-

lərlə birbaşa videoəlaqə yarada
biləcəklər. Binada rayonun
bütün ərazisi üzrə vahid elek-
tron xəritə-məlumat bazası
yaradılmışdır. 

Sistem rayon təsərrüfatının
idarə olunmasında artıq ən yeni
texnoloji vasitə kimi tətbiq
edilməyə başlanmışdır. Elek-
tron xəritənin kö məyi ilə plan-
laşdırma aparılır və həyata
keçirilən işlər haqqında operativ
məlumatlar əldə edilir.

Dövlətimizin başçısının
tapşırığı ilə rayonun Badam dar
qəsəbəsində inşa olunacaq
yeni idman zalının layihəsi ilə
də tanışlıq olmuşdur. 2400
kvadratmetr ərazisi olacaq bu
idman zalında ən müasir
şəraitin yaradılacağı bildiril -
mişdir.

Görülən işlərlə yaxından
tanış olan Prezident İlham
Əliyev müvafiq tapşırıqlarını
verdi.

İlham Əliyev jurnalistlərlə görüşdü
“Qəzet satışı üçün heç bir problem ola bilməz”

Azərbaycan və Belarus prezidentlərinin 
geniş tərkibdə görüşü olmuşdur

İlham Əliyev Bakının Səbail  Rayon İcra 
Hakimiyyəti binasının əsaslı yenidənqurma
işlərindən sonrakı vəziy yəti ilə tanış olmuşdur
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Xarici İşlər Nazirliyinin İkinci (Şərq) Ərazi İdarəsinin
rəisi hörmətli N. Hüseynov cənablarına

Cənab Hüseynov, Hörmətli ölkə Prezidenti İlham Əliyev cənablarına ünvan-
ladığımız müraciətin cavabını aldıq. Qeyd etdiyimiz kimi, on illərdir qardaş
Türkiyənin, ABŞ-ın, Avropa dövlətlərinin, sonda da mənfur qonşularımız,
ermənilərin Bağdatda səfirliklərinin fəaliyyəti haqqında müraciətdə məlumat ver-
mişdik. Çox təəssüflər olsun ki, 50-dən artıq ölkənin səfirliklərinin fəaliyyət
göstərdiyi bir ölkədə Azərbaycanin səfirliyi yoxdur. 

Hansı ki, dediyiniz kimi, Cənab Prezident 12 noyabr 2010-cu ildə bu haqqda
Sərəncam imzalamışdır. Görəsən, 12 noyabr 2010-cu ildə veri lən Sərəncam nə
üçün indiyə qədər yerinə yetirilməyib.

Bəlkə, Bağdada getmək üçün qorxmaz səfirlərin tenderini elan edəsiniz?
Görünür, ya bizim qanımız Bağdadda çalışan ermənilərin qanından qırmızıdır, ya
da, orada çalışanların qanı bizim qanımızdan...

Mən Tahir Süleyman, bir neçə dəfə Ulu Öndərimiz Heydər Əliyev cən-
abları ilə görüşsəm də, heç vaxt, heç nə ummamışam. Lakin Azərbay-
canımızın mənafeyini müdafiə edəcək hər hansı qorxulu bir iş olsa mən
orada çalışmağa hazıram.

Bizə elə gəlir ki, hörmətli Prezidentimiz İlham Əliyev cə nablarının Bağdadda
səfirliyin açılmasına verdiyi Sərəncama qeyri-şərtsiz, vaxtında əməl olunmalı idi. 

Gec də olsa, Prezidentin sərəncamı yerinə yetirilməlidir!
Lakin Prezidentə verdiyimiz müraciətin vaxtından və sizin bizə verdiyiniz cav-

abdan 2 il 2 ay keçməsinə baxmayaraq, hələ də, Prezidentin Sərəncamı icra olun-
mamışdır. Nə üçün?

Hörmətlə: “Diplomat” qəzetinin
baş redaktoru Tahir Süleyman.

Àçÿðáàéúàí Ðåñïóáëèêàñû Ïðåçèäåíòè, 
çàòè-àëèëÿðè Èëùàì ßëèéåâ úÿíàáëàðûíà 
“Äèïëîìàò” ãÿçåòèíèí èäàðÿ ùåéÿòè àäûíäàí

Ì  Ö  Ð  À  Ú  È  ß  Ò
×îõ ùþðìÿòëè úÿíàá Ïðåçèäåíò!
Àðòûã áöòöí äöíéà þëêÿëÿðèíÿ ìÿëóìäóð êè, Àçÿðáàéúàí Ñèçèí ðÿùáÿðëèéèíèç àëòûíäà

ùÿð áèðèìèçèí ãöðóð äóéäóüó èãòèñàäè-ñèéàñè óüóðëàðà èìçà àòìàãäàäûð. Àçÿðáàéúàíûí
Áþéöê îüëó, õàëãûìûçûí õèëàñêàðû, Óëó Þíäÿð Ùåéäÿð ßëèéåâèí çÿðýÿð äÿãèãëèéè èëÿ
ãóðäóüó äþâëÿò÷èëèê ïðèíñèïëÿðè, Ñèçèí óçàãýþðÿí ñèéàñÿòèíèçäÿí ýöú àëàðàã äàùà äà
ìþùêÿì ëÿíìÿêäÿäèð. Àðòûã ñîí èëëÿð Ñèçèí ðÿùáÿðëèéèíèç àëòûíäà àïàðûëàí óüóðëó
ñèéàñÿò íÿòèúÿñèíäÿ, äöíéàíû åðìÿíè éàëàíëàðûíäàí õÿáÿðäàð åòìÿêäÿ, îíèëëèêëÿð
áîéó áèçè ìÿíýÿíÿäÿ ñàõëàéàí èíôîðìàñèéà áëîêàäàñûíû éàðìàãäàéûã. Áèëèðèê êè, ùÿëÿ
ãàðøûäà ýþðöëÿñè õåéëè þíÿìëè èøëÿð âàð âÿ íÿçÿðÿ àëìàëûéûã êè, ìþâúóä äöíéà ùÿëÿ
äÿ èêèëè ñòàíäàðòëàðäàí ÿçèééÿò ÷ÿêèð, áó àçìûø êèìè õðèñòèàí òÿÿññöáêåøëèéè ìöñÿëìàí
äöíéàñûíà ãàðøû ÿäàëÿòñèçëèê äàëüàñûíû äàùà äà ýöúëÿíäèðìÿêäÿäèð. Àíúàã ùÿãèãÿòèí
öçÿ ÷ûõìàñû óüðóíäàêû ìöáàðèçÿ éîëó íÿ ãÿäÿð ÷ÿòèí îëñà äà,  áèð î ãÿäÿð
ìÿñóëèééÿòëè âÿ øÿðÿôëè îëäóüóíäàí ùÿð áèðèìèç áèð èíôîðìàñèéà òÿáëèüàò÷ûñû
ôóíêñèéàñûíû äàøûéàðàã äöíéàíû ôèòíÿêàð åðìÿíè éàëàíëàðûíà óéìàìàüà, áÿ -
øÿðèééÿòèí òÿðÿããèïÿðâÿð êÿñèìèíè ãÿôëÿò éóõóñóíäàí àéûëòìàüà òÿëÿñìÿëèéèê.
Ñåâèíäèðèúè ùàëäûð êè, àðòûã Ñèçèí óçàã ýþðÿí ñèéàñÿòèíèç ñàéÿñèíäÿ ñÿðùÿäëÿðèìèçèí î
òàéûíäà, õöñóñèëÿ äÿ Àâðîïà âÿ Àìåðèêàäà ýöúëö äèàñïîð òÿøêèëàòëàðûìûç, ëîááè÷èëèê
ñòðóêòóðëàðûìûç ôîðìàëàøìàãäàäûð âÿ áó èíñòèòóòëàð Àçÿðáàéúàí ùÿãèãÿòëÿðèíè äöíéà
ìèãéàñûíà ÷ûõàðìàãäà, ìÿäÿíèééÿòèìèçè, àäÿò-ÿíÿíÿìèçè, ìèëëè þçöíÿìÿõ -
ñóñëóüóìóçó òàíûòìàãäà õåéëè þíÿìëè èøëÿð ýþðìÿéÿ  ìöâÿôôÿã îëóáëàð. 

Úÿíàá Ïðåçèäåíò!
Àïàðäûüûíûç äöíéÿâè ñèéàñÿò íÿòèúÿñèíäÿ íÿ ãÿäÿð äîñò ãàçàíìûø îëñàã äà,

äöøìÿíëÿðèìèç, ðÿãèáëÿðèìèç, áèð ñþçëÿ, äþâëÿòèìèçèí ýöúëÿíìÿñèíè èñòÿìÿéÿí
áÿäíàì ãöââÿëÿð äÿ éîõ äåéèë. Ìÿùç áóíà ýþðÿ äÿ õàëãûìûçûí, äþâëÿòèìèçèí
ñèéàñÿòèíèí òÿáëèüè ö÷öí ùÿð áèð ôöðñÿòäÿí éàðàðëàíìàëûéûã. Ìÿõñóñè îëàðàã
ìöñÿëìàí äöíéàñûéëà ýåíèø èø àïàðûëìàëû, äèí ãàðäàøëàðûìûçûí êþìÿéèíäÿí
áÿùðÿëÿíìÿëèéèê. Ùåñàá åäèðèê êè, Èðàã Ôåäåðàòèâ Ðåñïóáëèêàñû vÿ Êöðäöñòàí
áþëýÿñè äÿ áó èøäÿ áèçÿ óìäóüóìóç êþìÿéè åäÿ áèëÿð. ×öíêè Èðàã Ôåäåðàòèâ
Ðåñïóá ëèêàñûíäà èêè ìèëéîí éàðıì, Êöðäöñòàí áþëýÿñèíäÿ éöç èéèðìè ìèí  òöðêìàí
ñîéäàøûìûç, àëòû ìèëéîíà ãÿäÿð êöðä ãàðäàøûìûç, îí ìèëéîíëàðëà ÿðÿá
äèíäàøëàðûìûç éàøàéûð. Áèç ÿñðëÿð áîéó ãÿùðÿìàí êöðä õàëãû èëÿ Êÿðêöêäÿ, ßðáèëäÿ,
Ñöëåéìàíèéÿäÿ, Àëòóí êþðïöäÿ, Çÿíýÿçóðäà, Äÿðÿëÿéәçäÿ, Ãÿðáè Àçÿðáàéúàíäà,
Ãàðàáàüäà, Ýÿíúÿäÿ, Áàêûäà áèðýÿ éàøàìûøûã, èøüàë÷ûëàðà ãàðøû ñÿíýÿðëÿðäÿ
÷èéèí-÷èéèíÿ âóðóøìóøóã, õåéðèìèç äÿ áèð îëóá, øÿðèìèç äÿ. Áèç áó èêè ãàðäàø
õàëãëàðûí áèðëèêäÿ ýÿëÿúÿêäÿ äÿ áöòöí ÷ÿòèíëèêëÿðè äÿô åòìÿê ýöúöíäÿ îëäóüó
ãÿíàÿòèíäÿéèê. Öìèä åäèðèê êè, òåçëèêëÿ ÿëàãÿëÿðèìèçèí ýåíèøëÿíìÿñè, èíôîðìàñèéà
ìöáàäèëÿëÿðèìèçèí èíòåíñèâëÿøìÿñè, îðòàã äÿéÿðëÿðèìèçèí ïàéëàøìàñû èñòèãà ìÿòèíäÿ
çÿðóðè àääûìëàðûí àòûëìàñûíà ýþñòÿðèø âåðÿúÿêñèíèç. Áèç òàì ÿìèíèê êè, ùÿð ö÷
ãàðäàø õàëãëàð àðàñûíäà ñèéàñè-èãòèñàäè, ìÿäÿíè ÿëàãÿëÿðèí ãóðóëìàñû þëêÿìèçèí
ÿðàçè áöòþâëöéöíÿ åäèëÿí òÿúàâöçöí ýåð÷ÿê ìàùèééÿòèíèí äöíéà ìèãéàñûíà äàùà
áèð úÿáùÿ âàñèòÿñèéëÿ ÷ûõàðûëìàñûíû òÿìèí åäÿ áèëÿð. Êöðäöñòàí áþëýÿñèíèí éåòêèëèëÿðè
Àçÿðáàéúàí òÿðÿôèíèí ðÿñìè ãÿðàðûíû ñÿáðñèçëèêëÿ ýþçëÿéèð âÿ îíëàð èñòÿð ßðáèëäÿ,
èñòÿðñÿ äÿ Áàêûäà, ãàðøûëûãëû îëàðàã ðÿñìè íöìà éÿíäÿëèêëÿðèí à÷ûëàúàüû ýöíöí ÷îõ
äà óçàãäà îëìàäûüûíà èíàíûðëàð. Àðòûã ãàðäàø Òöðêèéÿ áó ÿëàãÿëÿðèí ãóðóëìàñûíà
áàøëàéûá âÿ Baüdadda Sÿlahiyyÿtli Sÿfirliyini vÿ Êöðäöñòàí áþëýÿñèíèí ßðáèë
øÿùÿðèíäÿ þçöíöí Ñÿëàùèééÿòëè Êîíñóëëóüóíó à÷ûá.

-Äèããÿòèíèçÿ ÷àòäûðìàã èñòÿéèðèê êè, èíòåðíåòäÿí àëäûüûìûç ìÿëóìàòà ÿñàñÿí, iki
èëäÿí àðòıãäûð èøüàë÷û Åðìÿíèñòàí Ðåñïóáëèêàñû Áàüäàääà þçëÿðèíèí Ñÿëà ùèééÿòëè
Ñÿôèðëèéèíè à÷ûá âÿ Êöðäöñòàí áþëýÿñèíäÿ äÿ Êîíñóëëóüóíóí à÷ûëìàñûíû
ïëàíëàøäûðûðëàð. Ýöìàí åäèðèê êè, Àçÿðáàéúàí Ðåñïóáëèêàñû äà áåëÿ áèð àääûì
àòàúàã, ãàðäàø Òöðêèéÿ âÿ Èðàã-Êöðäöñòàí áþëýÿñè èëÿ áèðëèêäÿ þëêÿìèçèí ñèéàñè
ìàðàãëàðûíû Éàõûí Øÿðã þëêÿëÿðèíäÿ òÿøâèq âÿ òÿáëèü åäÿúÿêëÿð âÿ æóðíà ëèñòëÿ ðè ìèç,
ñèéàñè õàäiìëÿðèìèç Baüdada, Êöðäöñòàí áþëýÿñèíÿ ýåäÿðÿê, Àçÿðáàéúàí
ùÿãèãÿòëÿðèíè éåíè áèð úÿáùÿäÿí äöíéà èúòèìàèééÿòèíÿ ÷àòäûðàúàãëàð.

ßââÿëúÿäÿí Ñèçÿ ìèííÿòäàðëûüûìûçû áèëäèðèðèê!
Ùþðìÿòëÿ: “Äèïëîìàò” ãÿçåòèíèí èäàðÿ ùåéÿòè àäûíäàí, 

ãÿçåòèí òÿñèñ÷è âÿ áàø ðåäàêòîðó Òàùèð Ñöëåéìàí îüëó ßëèéåâ.

Görəsən Cümşüd Nuriyev kimi
ziyalılar, mənim kimi fəal insanlara nə
üçün ikrah hissi ilə yanaşırlar. Getdiyim
hər bir xarici ölkələrdə Azərbaycanımızın
başına gətirilən faciələrdən, “İyirmi yan-

var”, “Xocalı soyqırı -
mı”ndan, Qərbi Azərbay-
candan, Zəngəzur,
Dərələyəzdən, Qarabağdan
danışıram, mətbuat kon-
fransları ke çirir, xalqımızın
dərd-sərini dünya mətbuat
nü mayəndələrinə çatdır-
maqla yanaşı, ölkə rəhbər-
liyimizin sayə sində Respub-
likamızın regionda inkişaf
etmiş ölkələr sırasında
olduğundan sönbət açır və
şərhlər verirəm. 

Öz hesabıma qardaş
Türkiyə respublikasına ge dirəmsə və
Türki yənin Başnaziri Rəcəb Təyyib
Ərdoğanın təşəbbüsü ilə keçirilən
``Demokratiya, qardaşlıq, barış, dost luq”
tarixi görüşünə qatılıramsa, Kürdüstan

Bölgəsinin Prezidenti Mə sud Barzani ilə,
Türkiyənin Başnaziri Pəcəb Təyib
Ərdoğan ilə görüşə bilirəmsə və Kürdüs-
tan Bölgəsinin Prezidentini ölkəmizə
dəvət edə bilirəmsə, qırxdan artıq partiya
və təşkilatlarda ölkəmiz haqqında mə -
lumat verə bilirəmsə, bu təqdirəlayiq
görülməlidir, təşək kür edilməlidir və
başqalarına örnək olmalı dır. 

Cümşüd Nuriyev, Biləcəridən o tərəfə
getmək lazımdır, dünya ictimaiyyəti ara -
sına çıxmaq lazımdır, nə vaxta qədər
qınınızda qalacaqsınız?

Cənab Cümşüd Nuriyev, məni pro -
kurorluqla qorxutmayın, siz heç nara-
hat olmayın, ölkəmizin hüquq-mü -
hafizə orqanları çox ayıq-sayıq ça lışır -
lar və göydə dəstə ilə uçan quş ların
hansının gözü çaş, hansının gözü
katarakt, hansının gözü kor olmasın-

dan xəbərdardırlar. Və sənin, mənim
nə işlə məşğul olduğumuzu yaxşı
bilirlər.

Növbəti səhifələrdə gördüyüm işlər
haqqında az da olsa, oxucuları və sizi
məlumatlandırırıq.

Cümşüd Nuriyev, 20 ilə yaxındır ki,
ermənilərin Bağdad şəhərində səfir-
liyi, Ərbil şəhərində isə konsulluğu
fəaliyyət göstərir. Baxmayaraq orada
cəmi 15 min erməni yaşayır. Lakin
İraqda 3 milyondan artıq türkman qar-
daşlarımızın yaşayamasına baxma-
yaraq, 2010-cu ilin noyabrın 12-də
ölkə prezidentinin Bağdadda Azər-
baycan səfirliyinin açılması üçün
verdiyi sərəncam hələ də yerinə yetir-
ilməyib.  Bu durum siz politoloqları
heç narahat etmirmi?

Davamı səh. 3-də

Cümşüd Nuriyev, məni prokurorluqla hədələmə..!
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(Əvvəli səh. 3-də)
Kürdüstan bölgəsinin Səlahəddin universite-

tinin rektoru Əhməd Dzeyinin rəhbərliyi ilə
“Osmanlı dönəmində Yaxın Şərq və Kürdüstanın
siyasi durumu” mövzusunda 17 ölkənin iştirakı ilə

keçirilən konfransa Azərbaycandan beş nəfərlik
nümayəndə heyəti də dəvət olunmuşdu.

“Diplomat” qəzetinin baş redaktoru Tahir
Süleyman, özü ilə apardığı beş nəfər nümayəndə
heyəti, Kür düstan bölgəsindən Vətənə dö nüb lər.
Bununla bağlı Moderator.az-a verdiyi açıqlamada
Tahir Süleyman kürdlərlə yanaşı türkmənlərin də
yaşadığı bölgələrdə də olduqlarını dedi. Səfərin
məqsədi konfransda iştirak edərək, Azərbay canı -
mızın başına gətirilən faciələri dünya ictimaiyyət-
inə çatdırmaq olub.

İlkin olaraq türkmən Yazıçılar birliyinin sədri və
“Yurd”  dərgisinin baş yazarı, sabiq türkmən millət

vəkili Əsəd Ərbil, Ərbil şəhərində Yazıçılar Bir-
liyinin konfransında iştirak etmək üçün bizi dəvət
etdi. Mövzu “Hə ləbçədə, Balisanda kürdlərin,

türkmənlərin Səddam Hüseyn tərəfindən kimyəvi
silahlarla soyqırıma məruz qalması” mövzusun-
da, yaxşı yazarlara təqdimat keçiriləcəkdi. Əsəd
Ərbil başda olmaqla türkmən və kürd şair və
yazıçıları bizi də dəvət etdilər və biz konfransa
getdik. Yazıçılar Birliyinin konfransında, mən cəhd
etdim ki,  ermənilərin 1992-ci ildə Azərbaycanda
yaşayan türklərə, kürdlərə qarşı törətdikləri
faciələri, ələl xüsus Xocalı soyqırımı məsələsini
gündəmə qoyun. Əvvəlcə onlar tərəddüd etdilər
və dedilər ki, bu gündəlikdə yoxdur. Amma mən
təkid etdim, Xocalı ilə bağlı apardığımız kitabları,
şəkilləri göstərdik. Dedik ki, Səddam Hüseyn
kimyəvi silahla insanları kütləvi şəkildə qırıb.
Ermənilər isə qırmaqdan əlavə insanların gözləri-
ni çıxardıblar, başlarının dərisini soyublar. Yəni
bunlar daha dəhşətlidir. Xocalıda azəri türkləri ilə
bərabər kürdlər də olub. 

Yəni təkidlə məsələni gündəliyə saldırdım.
XIX əsrdən ermənilərin Qarabağa gətirilməsi,
1915-ci illərdə erməni-türk müharibəsi dövründə
camaatın Qərbi Azərbaycandan məcburi İrana
mühacirət olunması, Sovet hökuməti dövründə

qayıtması, 1937-ci ildə kürdlərin Orta Asiya və
Qazaxıstana sürgün olunması, 1947-ci ildə azər-
baycanlıların Qərbi Azərbaycandan kütləvi şək-

ildə deportasiya edilməsi, Dərələyəz, Zəngəzur
mahallarının boşaldılması məsələlərini tarixi fakt-
larla gündəmə gətirdim. Xocalı məsələsinə geniş

yer verərək  orada olan hadisələri, əlimizdə olan
məlumatları çatdırdım. Aprelin 16-da Səlahəddin
Universitetində 17 dövlətdən gələn qonaqların
iştirak etdiyi konfransda mən Xocalı məsələsini
qaldırmaq istədim. Bu zaman konfrans rəhbərliyi

qeyd etdi ki, bu tarixi bir mövzudur, siyasi mövzu
deyil. Dedim o halda icazə verin xaricdən gələn
jurnalistlərlə mətbuat konfranslı keçirim.  Biz
Xocalı ilə bağlı əlimizdə olan 300-400-ə qədər
şəkilləri, fakt olaraq çıxartdıq və xaricdən gələn
jurnalistlərə təqdim edərək başa saldıq ki, belə bir
hadisə baş verib. 50-dən artıq xarici jurnalistə 20
yanvar hadisələrini, Qarabağ hadisələrində part-
ladılmış avtobusları, Bakı metrosundakı terror
aktını əks etdirən şəkillər payladıq. Onlarda böyük
maraq oyandı və dedilər ki, niyə  Azərbaycan
hökuməti və diasporası bu məlumatları bizlərə
çatdırmır, bizimlə əlaqə saxlamır? Mən də onlar-
dan xahiş etdim ki, siz də konferans rəhbərliyinə
deyin, Xocalı soyqırımı məsələsini gündəliyə
salarsa, biz konfrans iştirakçılarına Xocalı
məsələsini şərh edərik. Xaricdən gələn jurnal-
istlərlə yerli jurnalistlər gedib konfrans rəhbər-
liyindən xahiş etdilər və bu məsələnin gündəliyə
qoyulmasının razılığını aldıq. 

Konfrans qabağı biz Xocalı, Qarabağ, 20
yanvarla bağlı 400-dən artıq şəkil və məlumatlar
payladıq. Ondan sonra mən Xocalı soyqırımı  ilə

bağlı, Azərbaycanla bağlı geniş çıxış etdim.
Çıxışım böyük alqışlarla qarşılandı. Bundan
sonra müxtəlif siyasi partiyalarla görüşdük və

Azərbaycanın başına gətirilən hadisələri
gündəmə gətirdik. Mən universitetin tarix və
ədəbiyyat fakültəsində də müəllim və tələbələrlə
qarşısında seminar keçirdik, tarixi hadisələr,
başımıza gələn bəlalar haqqında məlumat verdik,
onlara əlimizdə olan vərəqələr payladıq. Ayın 20-
də mən məsələni Kürdüstan parlamentinin
gündəminə qoymağa çalışdım. Lakin Siyasi
Bürodan bizə bildirdilər ki, biz Kürdüstan
Hökuməti olaraq dəfələrlə Azərbaycan hökuməti

ilə diplomatik əlaqələrə girməyə çalışsaq da, bu
məsələ hələ də baş tutmayıb. Dedilər 50-yə yaxın
ölkənin səfirliyi, konsulluğu Kürdüstan bölgəsində
var.  Lakin təəssüflər olsun ki, Azərbaycan

hökuməti soyqırımla bağlı bizə müraciət etməyib.
Ona görə də məsələni Kürdüstan parlamentinə
qoya bilmərik. Bu, qanundan kənardır. Türkiyənin
Ərbildəki konsulunun müavini İbrahim bəylə
görüşdük. O da dedi ki, Xocalı məsələsinin
qaldırılması çox yaxşı oldu. Əgər burada Azər-
baycan səfirliyi olarsa biz bu məsələni daha
qabarıq şəkildə gündəmə gətirə bilərik.  Beləliklə
biz Azərbaycanla bağlı beş konfrans və seminar
keçirtdik. Türkmən Yazıçılar Birliyində, Türkmən
Mədəniyyət Mərkəzində olduq, Molla Musa
Bərzaninin məzarını ziyarət etdik”.

Tahir Süleyman onu da vurğuladı ki, “Diplomat”
qəzetinin idarə heyəti adından İraqda Azərbaycan
səfirliyinin açılması üçün ölkə prezidenti İlham Əliyev
cənablarına iki dəfə müraciət ediblər, lakin Xarici işlər
nazirliyinin verdiyi cavab sabitliyin olmamasıdır.
Azərbaycanın İraqda səfirliyin açılması haqqında
2010-cu il  noyabrın 12-də prezident İlham Əliyevin
sərəncamı var. Lakin nədənsə, bu sərəncam indiyə
qədər icra olunmayıb. Er mə nistanın səfirliyi isə on
illərdir  İraqda  fəaliyyət göstərir. Arzu edirik ki, yaxın
zamanlarda Azərbaycanın da səfirliyi Kürdüstan

bölgəsində fəaliyyət göstərsin. 

Emil SALAMOĞLU, 
musavat.com

Xocal ı  soyqır ımı  Kürdüstanın Ərbi l  
şəhərində keçirilən konfranslarda qaldırılıb
Ərbi l  türkmənlər i :  “Azərbaycandan fərql i  o laraq,  50-dən ar t ıq  ö lkənin,  
eləcə də Ermənistanın on i l lərdir İraqda səfirl iyi və Ərbildə konsulluqları
fəaliyyət göstərir”, görəsən bizim doğma Azərbaycanın səfirliyi niyə yoxdur?”
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Azərbaycandan Şimali
İraqın Kürdüstan muxtariyyə-
tinin paytaxtı Ərbil şəhərinə
gedən 5 nəfərlik nümayəndə
heyəti artıq bu ölkəyə çatıb.
Məlum olduğu kimi, “Diplo-
mat” qəzetinin baş redaktoru
Tahir Süleymanın təşəbbüsü
ilə 5 nəfərlik nüma yəndə
heyəti Səlahəddin Univer-
sitetində keçiriləcək “Osmanlı
imperiyası dövründə Yaxın
Şərqdə ictimai-siyasi vəziy -
yət” mövzusunda konfransda
iştirak etməyə dəvət olu -
nublar. 

Heyətdə təşkilatçıların
dəvətini qəbul edən “Yeni
Müsavat”ın əməkdaşı Emil

Salamoğlu da var.
Nümayəndə heyətinin Ərbildə
yaşayan kürd və türkmən
ziyalıları, eləcə də hökumət
təmsilçiləri, ədiblərlə görüşləri
nəzərdə tutulur. 

Bu görüşlərdən əlavə,
müxbirimiz Şimali İraqda icti-
mai-siyasi vəziyyət haqda
reportajlar da hazırlayır.
Reportyorumuzun böl gə ilə
bağlı ilkin təəssüratları
belədir: 

“Şimali İraqın sərhəd
qapısından şəhər mərkəzinə
qədər yoxlanış mən-
təqələrində əli silah lı polislər
şəhərə daxil olan hər kəsə
nəzarət edir. Şəhərin giriş-

çıxışında hər bir maşın
yoxlanılır, maşındakı şübhəli
sərnişinlərin pasportlarına
baxılır. Burada deyilir ki, polis-
lər terrorçuları bir baxışdan
tanıyırlar. Yalnız şübhələndik-
ləri adamları saxla yırlar. Ərbil
İraqın ən sabit bölgəsidir. Ona
görə də başqa əya lət lərdən
Ərbilə axın var. Şəhərdə tikin-
ti bumu yaşanır. Hər yerdə
binalar inşa edilir, parklar
salınır. Türkiyə mətbuatının
da yazdığı kimi, görünən
budur ki, Ərbil gəlişməkdə
olan yüksək səviyyəli bir pay-
taxtdır. 

Nümayəndə heyəti aprelin
14-də Ərbil şəhərində təşkil

olunmuş Kürdüstan Yazıçılar
Birliyinin tədbirində iştirak
edib. Tahir Süleymanın təşəb-
büsü ilə proqramda olmayan
Xocalı faciəsi ilə bağlı mövzu
gündəmə salınıb və çıxışçı -
ların sırasında T.Süleyman
Xocalı faciəsində ermə nilərin
başımı za gətirdiyi fəlakətləri
konfrans iştirakçılarının
diqqətinə çatdırıb.

Türkmən Yazarlar Birliyinin
sədri Əsəd Ərbil və İdarə
Heyətinin üzvü Riyaz Dəmirçi
də konfransda dəvət əsasın-
da iştirak ediblər. Tədbirin
əsas məqsədi Səd dam
Hüseynin hakimiyyəti
dövründə kütləvi qırğına

məruz qalan hələbcəlilərə
dair bədii əsər yazan ədiblərin
mükafatlandırılması olub. 

Konfransda ölkənin
mədəniy yət naziri Doktor
Kava Mahmud və Ərbil valisi
Nevzad Hadi iştirak ediblər. 

Mərasim Hələbcə və
Xocalı qətliamı qurbanlarının
bir dəqiqəlik sükutla yad
edilməsi ilə başlayıb. Hələbcə
qətliamı ilə bağlı Ərbil valisi
və başqa yetkililər çıxış edi-
blər. 

Daha sonra Tahir Süley-
mana söz verilib. Azərbaycan
mediasında birmənalı

qarşılanmayan T.Süleyman
“Yeni Müsavat” müx birinin bir-
başa müşahidəsi olan kon-
fransda erməni faşist lərinin
Xocalıda azərbaycanlıların
başına gətirdiyi müsi-
bətlərdən, vəhşiliklərdən söz
açıb. 

Qeyd edib ki, illər keçdikcə
bizi göynədəcək bu faciə
xalqımızın yaddaşından silin-
məyəcək: “Əksinə, xalqı mıza
daha dözümlü olmağa,
erməni şovinizminə qarşı
mətin mübarizə aparmağa
səbəb olacaq. Xocalı faciəsi
nə Hələpcə, nə Xatın, nə də
Sonqimidir. Xocalı faciəsi
daha ağır və dözülməz olub.
Bu ağrı yaddaşımızdan heç
vaxt silinə bilməz”. 

T.Süleyman Xocalı soyqırı -
mında qətlə yetirilənlərin sta-
tistikasını açıqlayıb və vurğu-
layıb ki, bu dəhşətli faciə
haqda bütün dünya məlumatlı
olmalıdır: “Xo calıda 623 nəfər
həlak olub, 8 ailə tam məhv
edilib, 25 uşaq hər iki
valideynini itirib. 230 uşaq bir
valideynini itirib. 

1275 nəfər əsir götürülüb.
Xocalıya 5 milyard manat
ziyan dəyib. İnsanlarımıza
zülm olunub. Körpələr,
yaşlılar, qadınlar amansızlıqla
qətlə yetirilib. 

Nə yaxşı ki, Çingiz Mus -

tafayev kimi oğullar həyat-
larını təhlükəyə ataraq bu
hadisələri çəkib bütün
bəşəriyyətə çatdırıblar. Xocalı
bizim sağalmaz yaramız, ana-
bacılarımızın ah-naləsi, kör-
pələrimizin göz yaş larıdır”. 

T.Süleymanın çıxışına
görə konfrans iştirakçıları
ayağa qalxaraq alqışlayıblar.
Konfransdan sonra onlar
Xocalı hadisəsinin Ş.İraq icti-
maiyyətinə lazımi şəkildə çat-
dırılmamasından şika -
yətləniblər. Yekunda Ş.İraqın
mə dəniyyət naziri və Ərbil
valisi Hə ləbcə mövzusunda
yazan bədii əsərlərin qalibləri-
ni mükafatlan dırıblar.

Emil SALAMOĞLU, 
musavat.com

Kürdüstan muxtariyyətində Azərbaycan söhbəti...
Xocalı faciəsi Ərbil şəhərində anıldı; müxbirimiz Şimali İraqdan yazır...
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“Səddam bizə çox zülm elədi, 70
ziyalımızı və onların qohum-əqrəbasını
elə yoldaca tutdurub asdırdı...”

Azərbaycandan Şimali İraqın Kürdüs-
tan muxtariyyətinin paytaxtı Ərbil şəhərinə
gedən 5 nəfərlik nümayəndə heyəti artıq
bu ölkəyə çatıb. Məlum olduğu kimi, “Diplo-
mat” qəzetinin baş redaktoru Tahir Süley-
manın təşəbbüsü ilə 5 nəfərlik nümayəndə
heyəti Səlahəddin Universitetində keçir-
iləcək “Osmanlı imperi yası dövründə Yaxın
Şərqdə ictimai-siyasi vəziyyət” möv -
zusunda konfransda iştirak etməyə dəvət
olunub. Heyətdə təşkilatçıların dəvətini
qəbul edən “Yeni Müsavat”ın əməkdaşı
Emil Salamoğlu da var. 

İraq Kürdüstanında ilk müsahibimiz
Türkmən Yazarlar Birliyinin sədri, sabiq
millət vəkili Əsəd Ərbil oldu. Müsa hibimiz
İraq türkmənlərinin problemlərindən, Səd-
dam Hü sey nin hakimiyyəti dövründə
onlara qarşı yürüdülən qeyri-insani
siyasətdən və indiki Bərzani hökumətinin
türkmənlərə münasibətindən danışdı.
Əvvəlcə qeyd etdi ki, “Barış” dərgisinin baş
yazarıdır. Ancaq iki ildir bu dərginin nəşri
maliyyə çətinliyindən dayan dırılıb.

Dərgi Mədəniyyət Nazirliyinə aiddir.
İraq Kürdüstanı ilə mərkəzi hökumət
arasında maliyyə problemi yaranıb deyə
dərginin nəşrinə vəsait ayrılması
dayandırılıb. Bu dərgidə türkmən, ərəb,
kürd və Anadolu türkcəsində yazılar dərc
olunurdu. Bu 4 il ərzində 57 sayı işıq üzü
görüb.

- Əsəd bəy, türkmənlər Səddam
Hüseyn dövrünü necə xatırlayır?

- Səddamın adı gələndə insanlığın ağlı-
na sığmayan qanlı faciələr yada düşür.
Kimyəvi bombalarla minlərlə insanın
kütləvi ölümündənmi, yoxsa kütləvi qırğın
adı verilən Ənfal faciə lərindənmi danışım?
Səddam kürdləri, şiə ərəbləri, türkmənləri
buldozerlərlə çala lar qazdıraraq diri-diri
üstlərini torpaqlatdırırdı. Səddam bu
xalqlara qarşı zül mündə hədləri aşırdı.
1992-ci ildə Səddamın türkmənlərə qarşı
zülmünü qardaş ölkəyə çatdırmaq üçün bir
qrup ziya lımız gizli Türkiyəyə gedirlər. Səd-
damın onların başına açdığı fəlakətlərin
qarşısının alınması üçün kömək istəyirlər.
Lakin Türkiyə bu olayların İra qın daxili işi
olduğunu söyləyir. Aydınlarımız naümid
geri qayıdır. Ziyalılarımız Altunkörpüyə çat-
mamış onların Türkiyə səfəri Səddama
çatdırılır. Səddam 70 ziyalımızı və onların

qohum-əqrəbasını yolda tutdurur, Altunkör-
pü ilə Dilafər arasında dar ağacları düzəlt-
dirərək asdırır. Əmr verir ki, 7 gün heç kim
onları dəfn edə bilməz. Cənazələr şişib
partlamışdılar. Bir türkmənin evi təsadüfən
uçsaydı, evini təmir etdirməyə haqqı yox
idi. Ya o ərazini bir ərəbə satmalı idi, ya da
uçuq vəziyyətdə yaşamalı idi.

- Səddam dönəmi ilə müqayisədə türk-
mənlərin vəziy yətində indi nə dəyişib?

- 2000-ci ilədək parlamentdə türkmən
təmsilçisi yox idi. 2005-də seçkilər oldu və
bizdən 5 nəfər seçildi. Bəzi qanunları dəy-
işərək, təcrübə dən istifadə edib problem-
ləri həll etməyə başladıq. Səddam
Hüseynin dövründə türkmənlər assim-
ilyasiyaya məruz qalmış dı. Türkmənlərdən
kim sə ölkə dən qaçsaydı, Səddam onun
ailəsini edam etdirirdi. 1991-ci ildə indiki
Kürdüstan bölgəsi ayağa qalxdı. Ondan
sonra bir az nəfəs ala bildik. İndi İraq Milli
Türkmən Partiyası, Türkmən Demokrat
Partiyası, Türkmən Reform Hərəkatı var.
Sadəcə, ən önəmli problemimiz birliyimizin
olmamasıdır. 

Bir olsaq, istəklərimizi reallaşdıra
bilərik. Səddamın vaxtında türkmən adını
qoya bilməzdik. İndi İraq Kürdüstanı kon-

stitusiyasında türkmənlərin milli mən-
subiyyəti, türkmən adlarının verilməsi təs-
diqini tapıb. Kürdlərdən sonra ikinci ən
çoxsaylı millət türkmənlərin olduğunu Ana
Yasada rəsmiləşdirmişik.

- Əsəd bəy, bəs İraqda türkmənlərin
siyasi gələcəyini necə görürsünüz?
Muxtariyyət olmalıdır, yoxsa Kürdüs-
tan muxtariyyəti tər kibində qalmalıdır?

- Əvvəla, onu deyim ki, indi 5 millət vək-

ilimiz var. Kərkükü də əlavə etsək, türkmən
millət vəkilləri 15 nəfərə çatır. Sənaye və
ticarət naziri Sinan Çələbi türkməndir.
Mərkəzi İraq bizə Kürdüstan hökuməti
qədər hüquq və azadlıqlar vermir. Səbəb
Amerika və İngiltərədir. Çünki onlar heç
zamana türkü sevməzlər. Ümumilikdə türk-
mənlərin vəziyyəti yaxşı deyil. Bizə vədlər
verildi, amma kağız üzərində qaldı.
İstəyirik ki, nazirliklər artırılsın, millət vəkil-
lərimiz çoxalsın. Ən vacib məsələ -
Kərkükə əhəmiyyət verilsin. Orada neft var.
Kərkükün iqtisadi inkişafının yaxşılaşdırıl-
ması üçün ora sərmayə qoyulsun ki, xalqın
rifahı yaxşılaşsın. Tusxurmatu, Tə zə -
 xurmatu, Mendeli, Dilafər kimi türkmən böl-
gələri baxımsız qalıb. Harda türkmən böl-
gəsi varsa, orada iqtisadi inkişaf yoxdur.

Bu bölgələr Mərkəzi İraqın nəzarətindədir.
Biz türkmənlərin muxtariyyətə böyük ehtiy-
acımız var. Amma heç bir halda İraqın
dövlət sər həd lərinin pozulmasını istəmi rik
və muxtariyyəti ölkənin ərazi bü tövlüyü
çərçivəsində arzulayırıq. Türkmənlərin niyə
icra hakimiyyəti olmasın? Universitetdə
rektoru olmasın? Doğ rudur, Səlahəddin
Universitetində türkcə şöbə açmışıq. Türk-
mən məktəbləri var. Ha belə 4 uşaq
bağçası var. Kimsə sahibkarlara, ticarətçi -
lərə mü da xilə etmir. Amma ürək daha çox
şey istər. Onu da deyim ki, türkmənlərin ək -
səriyyəti Mər kəzi İraqda yaşasa da onların
nə məktəbi var, nə də siyasi partiyası. Bu
bölgədə 120 türkmən məktəbimiz, 8 siyasi
partiyamız, bir neçə radio qov şa ğımız,
türkmən telekana lımız, mədəniyyət mərkə-
zlərimiz var.

- Millət vəkili olduğunuz zaman hansı
məsələlərin həllinə nail oldunuz?

- Ən əsası terrorla mübarizə
qanunudur. Görürdün bir qrup şəxs təxrib-
at edib haradasa partlayış törədir. Biz ölüm
hökmünü bərpa etdik. Kürdüstan böl-
gəsində terrorçuluqda ittiham olunan şəxs-
lər məhkəmə hökmündən sonra edam
olunur. Əvvəllər isə terrorçulara ən ağır
cəza 25 illik həbs idi. Məsələn, “Şixzanə”
terror dəstəsi var idi. Onlar insanları
öldürür, sonra ətini qonşulara yedi-
zdirirdilər. 2007-ci ildə ələ keçirildilər və
dəstədə olan 15 nəfər asılaraq edam olun-
du. Kərkük, Bağdad və Mosulla müqay-
isədə Ərbil çox sabit şəhərdir. Burada ter-
ror yoxdur, rahat yaşayırıq. Kərkükdə evin-
dən çıxan fatihə oxuyur ki, bəlkə geri dön-
mədi.

- Son olaraq Azərbaycana deyəcək
sözünüz varmı?

- Dədə-babalarımız bura Azərbaycan-
dan gəlib. Özü müzü azərbaycanlı sayırıq.
Bu halda niyə Azərbaycanın bir səfirliyi,
konsulluğu açılmır? Azərbaycana gələndə
çox çətinliklə viza alırıq. Səfirlik olsa, rahat
gedib-gələ bilərik. “Diplomat” qəzetinin baş
yazarı Tahir Süleyman mütəmadi Ərbilə
gəlir. Kürdlərdən çox bizim problemlərimi-
zlə maraq lanır, istəklərimizi Azərbaycana
çatdırır. Şükürlər ki, siz birinci Azərbaycan
türkü olaraq bizi ziyarətə gəlmisiniz.
Olmazmı idi ki, sizinlə bir neçə qəzetçi də
gələydi, istəklərimizi, arzularımızı qələ mə
alaydılar?!

Emil SALAMOĞLU, 
musavat.com

Tanınmış türkmən şairi, sabiq millət
vəkili “Yeni Müsavat”a danışdı
Əsəd Ərbil: “Vəziyyətimiz yaxşı deyil, Mərkəzi İraq bizə 
Kürdüstan hökuməti qədər hüquq və azadlıqlar vermir”

“Diplomat” qəzetinin baş
redaktoru Tahir Süleymanın
təşəbbüsü ilə Azərbaycandan
İraqın Ərbil şəhərinə 5 nəfərlik
nümayəndə heyəti gedib. Onlar
Səlahəddin Universitetində
keçiriləcək “Osmanlı imperiyası
dövründə Yaxın Şərqdə ictimai-
siyasi vəziyyət” mövzusunda
konfransda iştirak etməyə dəvət
olunublar. Heyətdə təşkilatçıların
dəvətini qəbul edən “Yeni Müsa-
vat”ın əməkdaşı Emil Salamoğlu
da var. O, türkmən əsilli keçmiş
idman naziri Cövdət Nəccarla
görüşüb. 

C.Nəccar nazir işlədiyi
dövrdə - 2009-cu ildə “Yeni
Müsavat”ın redaksiyasına təşrif
buyurmuşdu. O vaxtdan sonra
müxtəlif vəzifələrdə çalışan
C.Nəccar hazırda İraq Türkmən
Dərnəyinin rəhbəridir. O bildirdi
ki, bu mədəniyyət mərkəzi 1998-
ci ildə yaradılıb və məqsədi İraq-

da yaşayan xalqların qardaşlığı-
na nail olmaqdır. Onun sözlərinə
görə, amma bəzi siyasətçilərin
ucbatından türk, kürd və ərəb

xalqları arasında problem yara -
dılıb.

C.Nəccar qeyd etdi ki, Səd-
dam Hüseyn döv ründə bu
mərkəzin qərargahını qapat-
mağa, terror etməyə çalışıblar,
onlara qarşı hücumlar etməyə

cəhd göstərilib. Bununla belə,
mərkəz mücadilə verərək var-
lığını qoruyub saxlaya bilib.

“Səddamın dövründə türk-

mənlərin başına nələr gətirildiyi-
ni bilirsiniz. Təbii haqlarımızı
istəyirdik, vəzifələrdə türkmən-
lərin də təmsil olunmasını arzu-
layırdıq. Məktəblər, siyasi par-
tiyalar, mədəniyyət mərkəzlərim-
iz yox idi. Artıq o dövr geridə

qaldı. Biz kürdlər və digər
xalqlarla birlikdə qardaşlıq içində
yaşayırıq. İraq Kürdüstanında
Türkiyə dövləti bizə bir dayaq
oldu. Ərdoğan Bərzani hökuməti
ilə siyasətdə düzgün addımlar
atdı və bu baxımdan bizə imkan-
lar yarandı. Türkmənlər xeyli irəli
getdilər. Səddam vaxtı isə heç
türkmən milləti deyə bilməzdik. 

Pasportda milliyyətini ya
kürd, ya da ərəb yazmalı idin.
İndi kürdlərdən sonra sayca ikin-
ci millət kimi türkmənlər rəsmən
qəbul olu nub, bütün İraqda isə
üçüncü çoxsaylı millətik. İraq
Kürdüstanında 5 millət vəkilimiz
var, məktəblərimiz var. Amma
problemlərimiz də bitməyib” -
deyə müsahibimiz vurğuladı. 

Sabiq nazir əlavə etdi ki,
hazırda türkmənlər daha çox
ticarətlə məşğuldur. C.Nəccar
bölgədəki inkişafı Türkiyə və
İranla ticarət əlaqələrinin olması
ilə əlaqələndirdi: “Arzu edirik ki,
Azərbaycanla da bu əlaqələr
yaransın. Biz türkmənlər həmi şə
Azərbaycanı öz vətənimiz hesab
etmişik. Çünki Azərbaycandan
köçüb gəlmişik. Soyumuz-
kökümüz, dilimiz, dinimiz birdir.
Bu mənada əlaqələrimizin

sıxlaşması, genişlənməsinə
ehtiyac var”.

C.Nəccar Azərbaycan prezi-
denti İlham Əliyevə müraciət
edərək İraqda səfirlik açılmasını
xahiş etdi: “Biz Azərbaycana
getmək üçün çətinlik çəkirik.
Viza almaq problemi yaranır.
İraq Kürdüstanında 27-28
ölkənin səfirliyi var. Rusiyanın,
Türkiyənin səfirlikləri fəaliyyət
göstərir. İraqın Azərbaycanda
səfiri var, amma Azərbaycanın
burada yox. Biz cənab prezident
İlham Əliyevdən rica edirik ki, bu
məsələyə baxsın. Hörmətli millət
vəkili Qənirə Paşayeva da bu
məsələni qaldırmışdı. Səfirlik
olsa, gedib-gəlmək, ünsiyyət
qurmaq im kanlarımız daha çox
genişlənə bilər. İş adamlarınız
burada gəlib iş qura bilərlər, türk-
mənlərin problemləri daha çox
qabardılar. Əgər Türkiyə, Rusiya
kimi ölkələrin burada səfirliyi
varsa, Azərbaycanın niyə
olmasın? Gözümüz Bakıdadır
və ümidimiz odur ki, səfirlik açıl-
sın. Qəzetiniz vasitə silə də Azər-
baycan xalqına salamlarımı çat-
dırıram”. 

Emil SALAMOĞLU, 
musavat.com

Sabiq türkmən naziri, Kürdüstan Parlamentinin millət vəkili 
İraq Kürdüstan Türkmən Kültür Dərnəyinin başqanı Cövdət 
Nəccar Azərbaycan Prezidenti İlham Əliyevə müraciət etdi
İraq Türkmən Dərnəyinin rəhbəri Cövdət Nəccar: “Gözümüz 
Bakıdadır və ümidimiz odur ki, burada Azərbaycan səfirliyi açılsın”
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Him bextevawarbû him
xemgînbû,bextewarbû

digel gelê Bakûrê xwe
bû,xemgînbû,ne bakurek
azad bû. Ew, ji pêşmer-
getîya welatê xwe  hatibû
serokatîya Kurdîstanê. ew
xwedîye dîplomasîyeke
mezinbû,ew serokbû,ew
xwedîyê xe bata KURDÎS-
TANEK SERBİXWE,AZAD
Û YEK PERÇE, bû,lê ne
poz bilind bû, hevqasî jî
dilsöz û dilşad bû,bi Kur-
dîstanîyare bi dil û can di
axifî, kêf xweşîya wî ji
kuraya dilê wî dehat, bex-
tewarîya hevdîtina gelê
bakûr di çavên wîde

diçirisand.
Gelê Kurdan bi coş û

heyecanekê sibêhê şiyar
bûbûn, ewê behata serok
bahata, birêZ Berzanî
bahata, rahiştin ala rengîn
kirin dest ê xwe, u ketin
rîya,wayê xwuya kirin,
wesayîtê pîroz, wesayita
serok  Berzanî têdeye
berê xwe dabû Diyar -
bekirê, minabû güleyan,
minabû teyran, diyarbû ku
serok hat ,

- Wesayîtê, tu  serokê
me ne êşînî tu serokê me
bi xêr bînî bi narînî
bighîjînî me, Kurdan ev
hêvî dikirin di dilê xwe de

hatibû ,gihiştibû, bihes-
reteke mezin û coşeke

bênav  pêşwazî kirin
serokê Kurdîstanê,dil û
çav diaxifîn,

- Kurdên Bakur  ji vê
hevdîtina serokê xwe
gelekî kêf xweş û bexte-
war bibûn. Di kolanan
de,ala rengîn û deng û
daxwazîya azadîya welat
û bixêrhatina serok  bilind
bibû.

- Rêka mêrdînê de
CiwanênKurdan xemi-
landibûn bi Al û coşa xwe
Amedîyan zanî bû ku
daxwazên wî ne ev tenêne
daxwazên wî Kurdîstanek

bi yekîtî û azad û serbixw-
eye,gelek serdan û
hevdîtin kirin,gelek diyarî û
daxwazî pêşkeşî hevdû
kirin.bi hevre xwarin xarin,

- Cîhanê li wan temaşe
dikirin, deng û daxwazê
Kurdan dibî histin, dinya li
ber bineran kilit bûbû, Kurd
jî bi serbilindî li gel serokê
xwe bûn, em bite serfi-
razin, ey  Mesut Barzanî.

- Êdî dema xatır xwest-
inê hati bû mixabin, disa
dest û ru gihiştin hevdû
himbêz û maç. de here
mezin  de oxirbe  disa

were welat ê xwe mala
xwe.

- Tu layê, nemir,gorbi-
huşt MELE MUSTAFA
BERZANÎYÎ.

ZÎNÊ AMEDÎ

AVESTA KURD - Ji
kerba koçberekî Rojavayê
Kurdistanê di nav kam-
pên Bulgaristanê de
jiyana xwe ji dest dide.
Her ku diçe rewşa
koçberên Rojavayê Kur-
distanê li welatê Bulgar-
istanê xirabtir dibe û li
kampeke wî welatî,
koçberekî rojavayî ji ber
dilkutkê jiyana xwe ji
dest dide. 

Ew koçber navê wî
Qehtan Mihemed Zekî
ye û ji bajarê Tirbespiyê
ye, ew û sê zarokên xwe
û hevjîna xwe ji Tirkiyê bi
qaçaxî derbasî Bulgaris-
tanê bibûn û qaçaxçiyan

pareyên wî xwarin. Di nav
kampê de jî jiyana Qehtan

pir xirab bû û bi dilkutkê
jiyana xwe ji dest, êdî
hevjîna wî û her sê

zarokên wî bi tenê niha di
nav kampên Bolgaristanê

de ne. Berpirsê Encûmena
Niştîamaniya Kurdî li
Sûriyê (ENKS) Zuhêr

Mihemed, derheqê vê bûy-
erê de ji Rûdawê re ragi-

hand ku ew koçber ji
kerba ve jiyana xwe ji
dest daye û nexweşiya
kirîza dil pê re çêbûye.
Zuhêr Mihemed her
wiha da zanîn, ku
cenazeyê wî koçberî dê
ji bo Sûriyê bê şandin û
çêdibe di rêya balyozx-
aneya Sûriyê li Bulgar-
istanê re cenazeyê wî
bişînin Sûriyê. Nêzîkî
deh hezar koçberên
Rojavayê Kurdistanê di
nav kampên Bulgaris-

tanê de hene ku ji nav
Tirkiyê derbasî wî welatî
bûne. Rûdaw

AVESTA KURD / Balyozê Amerî-
ka yê Sûriyê Robert Ford ragihand
ku Partiya (PYD), ev demeke ligel
rêjîma Esed kar dike û gelek mixal-
ifên rêjîmê teslîmî îstixbarata Sûriyê
kirine. Di hevpeyvînekê de bi roj-
nameya El Şerq El-Ewset re, Robert
Ford got: "Nakokî di nav Kurdan bi
xwe de jî hene  û PYD gelek tişt  tenê
ji aliyê xwe ve kirine".

Ford got:  "’Em eşkere biaxifin, ev
demeke ku PYD hevkariya rêjîma

Sûriyê dike. PYD 4  çalakvanên
mixalefetê jî girtine û teslîmî
muxaberatên Sûriyê kirine..."

For berdewam kir û got:
Xebera me  ji wê yekê heye ku
PYD bi rêjîmê re kar dike û
alîkariya wê dike. Dema ku
PYD goya dest danî ser derge-
hê Til Koçer (El Yerûbiye)  bal-
afirên hikûmeta Sûriyê beşdar
bûn, PYD nûnertiya muxalefetê
nake..."

Wezîrê samanên xwezayî yê
hikûmeta herêma Kurdistanê pêşbînî
dike ku, herêma Kurdistanê di destpêka
sala nû de neftê bo Tirkiyeyê bişîne. Aşitî
Hewramî wezîrê samanên xwezayê beş-
darî konferensa Atlatic a warê enerjiyê
de kir û di konferensê de, li ser navê
hikûmeta herêma Kurdistanê,  peyvek
pêşkeş kir. Hewramî di gotara xwe de
got ku, roj bo rojê bîrên neftê yên nû li
herêma Kurdistanê tên dîtin û ji bo ku
herêma Kurdistanê yek milyon bermîl
neft di rojekê de bo derve bişîne der-
fetên minasib li berdest hene:

- Xwesteke herêma Kurdistanê ewe

ku, du milyon bermîlên neftê di rojekê de
bo derve bişîne. Lê ji bo vê yekê jî
hikûmeta herêma Kurdistanê pêwîstî bi
teknolojiya pêşkeftî û rakêşana boriyên
neftê û tecrûbeya navdewletî heye.
Wezîrê samanên xwezayî yê hikûmeta
Kurdistanê di peyva xwe de got ku,
hinartina neftê û gaza xwezayî bo derve
mafekê rewa yê herêma Kurdistanê ye û
destûra Îraqa federal ew maf ji herêma
Kurdistê re deye û ”pêwîst nake moletê ji
tu kas û aliyan wergirin.”

Hewaramî got ku, eger tu pirsgirêkên

nû dernekevin pêş di destpêka sala nû
de herêma Kurdistanê dê dest bi hinarti-
na neftê bo derve bi rêya Tirkiyeyê bike:

- Dabeşkirina dahatiniyê neftê di
navbera Hewlêr û Bexdayêl de gelek gir-
ing e, em xelkê Îraqê ne û em dixwaz in
berjewendiyên Îraqê biparêz in û em di
vê çarçoveyê de tevdiger in. Lê di vê
qonaxê de kas naxwaze bi mere danûs-
tandin bike û ev deh sala em sebir dikin.

Wezîrê samanên xwezayî dibêje ku,
herdema xwestin çavdêriya dahatinî û
karên warê enerjiyê li herêma Kurdis-

tanê bê kirin, hîngê ”em bi dilxweşî dibin,
çunkî me tu tişê veşatî nîne.”

Di çavên wî de tevlîheviyek hebû

Penaberekî Kurd li Bulgarya ji kerba mir

"PYD 4 kes Muxalefetê teslîmî Istîxbarata Sûriyê kirin"

Kurdistan dixwaze du milyon bermîlên neftê bo derve bişîne

* Amerika, Ağ Ev: “Kürdüstan prezidenti cənab
Məsud Barzaninin Diyarbəkir səfəri tarixi bir səfər idi”.

* Amerikanın Suriyadakı səlahiyyətli səfiri Robert
Fordun verdiyi məlumata gorə, PYD partiyasının rəh-
bərliyi, müxalif olan qüvvələri neçə vaxtdır Bəşər Əsəd
rejiminə təslim edir.

* Bolqariyaya pənah aparmış Suriya Kürdüstanının
bir qadın qaçqın Vətən həsrətindən dünyasını dəy-
işmişdi.

* Suriyanın Nisəbin şəhərinin üç sakininin orqanları
mu xa lif qüvvələr tərəfindən çıxarılaraq öldürülüb və
meyidi qohumlarına təslim edilmişdir.

* Cəlal Tələbaninin baş mühavizə idarəsinin əmək-
daşı evində güllələnib.

* Əhməd Qayanın xanımı Gültən Qaya qeyd edib
ki, Əhməd Qaya sağ olsaydı, görüşdə Kürdüstanın
prezidenti cənab Məsud Barzani ilə yan-yana olardı.

* Türkiyənin razılığı ilə, barış məsələsi ilə bağlı
Qən dildən PKK-nin bir nümayəndəsi BDP ilə birlikdə
İmralıya PKK-a lideri Abdulla Öcalanla görüşməyə
gedəcək. Bu kim ola bilər?

* Kürdüstan bölgəsinin baş naziri Neçirvan
Barzani: “Bütün tərəflər hökumətə qatılmaq istəyir.”

* Kürd bəstəkarı Nizaməddin Arıncda 33 ildən
sonra Vətənə qayıtmaq arzusundadır.

* PKK-a lideri Abdulla Öcalanın qardaşı Osman
Öcalan: “Mən də istəyirdim Kürdüstanin Prezidenti
cənab Məsud Barzani ilə Diyarbəkirə gedəm”.

* BBC-nin verdiyi xəbərə görə, kürd xalqı səssiz və
yavaş-yavaş “Müstəqilliyə” doğru gedir, Kürdüstan
bölgə sinin müstəqillik élan etməsi atributları hazırdır,
bir gün müs təqillik elan olunacağı mütləqdir.

* Avropa Birliyi:” Kürdüstan prezidenti cənab
Məsud Barzaninin Diyarbəkirə səfəri çox önəmli
addım idi.”

* PKK-a rəhbərliyindən Murad Qara ilan:” Kürdüs-
tan prezidenti cənab Məsud Barzaninin Diyarbəkir
səfəri, kürd və türk xalqlarının barışı üçün çox önəmli
addım oldu”.

* Türkiyənin Van və İstanbul şəhər məhkəməsi
onaltı KCK-lını sərbəst buraxdı. 

* Papulyar kürd müğənnisi Şıvan Pərvər: “Qoy
məktəblər bağlanmasın, Türkiyənin təhsil sistemi
Amerikanin təhsil sistemi kimi olsun”.

* TBMM-nin rəhbəri Cəmil Çiçək yeni anayasada
olacaq dəyişiklərin baxılması üçün bütün partiyalara
məktub göndərib.

* BDP millət vəkili Zozani qeyd etmişdir ki,
Diyarbəkirin mərkəzi meydanında kürd xalqının milli
qəhrəmanı Şeyx Səidin  əzəmətli heykəli ucaldıla-
caqdır.

* YNK-e siyasi bürosunun məsullarından Məllə
Bəxtiyar:”Kürd Peşmərqələri Suriya Kürdüstanında
qəhrəmancasına döyüşür”.

* Misir səfirliyini Türkiyədən geri çağırdı.
* Kürdüstanın baş naziri Neçirvan Barzani cən-

abları, Cəlal Tələbaninin mühafizəçisinin
öldürüldüyünün araşdırılması haqqında əmr verib.

* Kürdüstan bölgəsi xaricə iki miliyon barrel neft
satmağı planlaşdırır.

* Bir ay ərzində iyirmi iki min Rojava kürd qaçqın-
ları geriyə, evlərinə dönüblər.

* Kürdüstanın müxtəlif bölgələrində PKK-nın yaran-
masının 35-illiyi qeyd olunur.

* PYD-nin rəhbəri Saleh Müslüm: Müvəqqəti
hökumətin yaranması parçalanma mənasına gəlmir və
heç bir ölkəyə zərəridə yoxdur.

* Türkiyənin Baş naziri Rəcəb Təyyib Ərdoğan,
Rusiya Federasiyasının prezidenti Vladimir Putin ilə

görüşmüşdür.

ÑßÒÐÈ ÕßÁßÐËßÐ
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Hewlêr li nav rêberê National Geographic da
National Geographic: Hewlêr baştirîn cihê geştiyariyên

cîhanê ya sala 2014 tê zanîn. Saziya National Geographic ya
bi navdarê cîhanî
Hewlêrê jî xistiye nava
rêbera geştiyariya xwe
ya baştirîn cihê geşti-
yariyên cîhanê. Îsal jî
navê wan cih û waran
hatiye belav kirin ku ji bo
geştkirina cih û warên
cîhanî û cara yekemîn
ku ev rêxistin bajarê

Hewlêra paytexta Kurdistanê jî xistiye nav wê lîsteyê. Her wiha
National Geographic li destpêka wê rêberê de dibêje: Dema
mirov serdana Hewlêrê dike, hemû tişt ji bîr diçin ku li Iraqê de
rû didin, Hewlêr kevintirîn bajarê dîrokiye ku heta niha jiyan
têda berdewam dibe.

Hêla asmaniya Hewlêr û London destpêdike
Biryare li demeke nêzîk de hêla asmaniya raste rast ya di

navbera Kurdistan û Brîtanya destpêbike û kompanyayên veg-
uhestinê jî beşdarî li
vê çalakiyê da bikin.
Biryare li demeke
nêzîk de hêla as -
maniya raste rast ya
di navbera Kurdistan
û Brîtanya destpê -
bike û kompanyayên veguhestinê jî beşdarî li vê çalakiyê da
bikin.  Mihemed Şêrwanî Beşa Siyaset û Peywendiyên Kon-
solxaneya Brîtanya li Herêma Kurdistanê got: Biryare hêlêkî
raste rast ya firokevanî li navbera Herêma Kurdistan û Brîtanya
destpêbike û ji bo vê mebestê jî li vê heftiyê da Serokê Encû-
mena Asayîşa Hêla Asmaniyên Brîtanya û Cîgirê wî serdana
Kurdistanê bikin û li gel berpirsên Kurdistanê li ser vê babetê
guftûgo bikin. Li gor van zanyariyan hêla asmanî ji Firokxaneya
Navdewletiya Hewlêrê ve destpêdike û li Firokxaneya
Navdewletiya London bi dawî dibe.

S î n e m x a n  B e d i r x a n  x e l a t a  
N e t e w î  y a  F r a n s î  w e r d i g r e

Li gor nûçeyeke rojnameya El Ahalî Lîberaliya Iraqî
Sînemxan Celadet Ali Bedirxan hêjayî wergirtina xelata netewî

ya dewleta Fransa légion
d'honneur (Lejyon Denor)
hate destnîşan kirin. Li gor
nûçeyeke rojnameya El
Ahalî Lîberaliya Iraqî
Sînemxan Celadet Ali
Bedirxan hêjayî wergirtina
xelata netewî ya dewleta
Fransa légion d'honneur

(Lejyon Denor) hate destnîşan kirin.Bedirxan li navbera 75
kesayetiyên cîhanî de ji aliyê François Hollande Serok Komarê
Fransa ve bi fermaneke 18.06.2013 ku hatiye îmzakirin hêjayî
wergirtina xelata netewî ya Fransa Lejyon Denor ya beşa
Şovalye hatiye destnîşankirin. 

Sînemxan Celadet Ali Bedirxan yekemîn Kurde ku ji bo wer-
girtina vê xelatê hatiye destnîşankirin. Sînemxan keça Mîr
Celadet Ali Bedirxan (Damezrînerê alfabeya Kurdî ya latînî) û
Rewşen Bedirxane û hevjîna nivîskar û ronakbîrê Kurd Selah
Sadallahe. Xelata Lejyon Denor xelateke netewî ya Fransî ye
ku yekemcar li sala 19.05.1802 ji aliyê Napoleon Bonaparte ve
hatiye danîn ku wê demê ew Konsolê yekê yê Komara Fransa
bû. Lejyon Denor xelata herî bilinde li dewleta Fransa û ji pênç
beşan pêkhatiye ku ew jî beşa Şovalye, Serbazî, Fermandarî,
Fermandariya Mezin û ji Xaça Mezin e. Hêjayî gotinêye ku
xelat wê di demeke nêzîk de ji aliyê keseke ku wê xelatê wer-
girtî ve pêşkêşî Sînemxan Bedirxan bê kirin.

3  teq înên  mez in  Qamiş lo  he jand in
AVETSA KURD - Li rojavayê Kurdistanê li bajarê Qamişlo 3

teqîn çêbûn û di encamê de bi kêmanî 4 kes hatine kuştin û
gelek kes jî birîndar bûn. Teqîn li
sê cihên cuda û li pêşiya asayîşa
PYD çêbûn. Teqîn bi otomobîlên
bombekirî çêbû.  Di teqîna
yekem de, ku li Diwarzorî çêbû,
11 leşkerên rêjîmê birîndar bûn,
eskerek hate kuştin, zarokek
birîndar bû. Teqîna duyem,

buseke VAN li pêşiya asayîşa PYD teqiya, 3 kes hatine kuştin,
yek ji wan asayîş bû, gelek birîndar bû,  birîna hinekan ji wan
giran e. Teqîna sêyem, li Til Merûf rûda, li pêşiya YPG, 2
endamên YPG birîndar bûn. Heta niha nayê zanîn ka kî bi wan
teqînan rabûye, lê guman diçin ser rêkxistina DAIŞ.

BDP dê sibê ji bo ku
namzedên şaredariyan
diyar bike, hilbijartinên
navxwe li dar bixe. BDP
dê sibê ji bo ku
namzedên şaredariyan
diyar bike, hilbijartinên
navxwe li dar bixe. Li
Tirkiyê cara yekemîne ji
aliyê gel ve namzed tê
diyarkirin ji bo diyarkiri-
na namzedan li tevahî
bajar 52 sindoq û nêzî
12 hezar delege dê
deng bidin.

Li Navenda Giştî ya
BDP'ê a Amedê, Mêrdîn
û Şaredariya Wanê jî di
nav de li 7 bajaran û 15
navçeyan serlêdanên
namzedan bi dawî bûn,
piştî serlêdanên
namzedan xebatên
hilbijartinan bi lez bû. Li
Tirkiyê cara yekemîn e
ku ji aliyê rêxistina
BDP'ê ve gel namzedên
şaredariyê diyar dike. Di
hilbijartinên navxwe de
pêwîste rêjeya
endamên ku deng didin,
1%ê hilbijêran be. Li
hinek bajaran bi hilbi-
jartinan namzed diyar
bûne li Amedê jî dê sibê
12 hezar welatî biçin ser

sindoqan û di serîde
namzedê Şaredariya
Amedê, Rezan, Sûr,
Peyas, Bajarê Nû, Far-
qîn, Bismil, Çinar, Lice ji

bo ku namzedê
şaredariyan diyar bike
deng didin.

Ji bo Şaredariya
Amedê dê 30 Sindoq
bên danîn.

Ji bo diyarkirina
namzedê Şaredariya
Amedê li tevahî bajar
navçe jî dinav de 30 sin-
doq tên danîn. Ji bo
diyarkirina namzedên
Şaredariyên navçeyên
Rezan, Sûr, Peyas,
Bajarê Nû, Farqîn, Bîs-
mîl, Çinar, Lice bi tevahî
22 sindoq tên danîn.
Dengdan dê saet di
8.00'an de destpê bike û
saet dî 17.00'an jî

bidawî bibe. Ji bo ku
hilbijartin bi tendirûstî bê
birêvebirin, namzedên
hilbijartinê dikarin hinek
kesan wek çavdêr li ser
sindoqan deynin. Danî-
na sindoqan ji aliyê
Komîsyona hilbijartinê
ve tê diyarkirin.

Navnîşana danîna
sindoqên çar navçeyên
navendê wiha ye; ji bo
Rezan, Salona Werzîşê
ya Şaredariya Rêzan, ji
bo Peyas, Navenda
Çand û Hûnerê ya
Cîwanan a Cegerxwînê,
ji bo Bajarê Nû, Salona
Resepsiyona Qada
Jiyana Hevpar a Parqa
Sumerê, ji bo Surê jî,
Salona Şanoya
Şaredariya Bajarê
Mezin de sindoqên hilbi-
jartinê bê danîn. Rêbaza
hilbijartinê ray girtî tê
bikaranîn û bi awayek
vekirî ray tê hijmartin.

Ji bo Şaredariya
Amedê 2 namzed dê
beşdarî hilbijartinan
bibin. Li gel vê li Rezan
8, Sûrê 12, Peyasê 13,
Bajarê Nû 9, Farqîn 11,
Bismil 11, Çinar 7 û li
Licê 8 kes di nava van

namzedan de gel ji bo
xwe yekê diyar bike. Li
gel serlêdana li Çêrmûg
6, Şankuş 1, Pîran 10,
Gêl 1, Hezro 12, Karaz
15, Pasûr 5, Hêne 9,
Erxenî 24 kesan ji bo
namzediya şaredariyê
sari lêdan. Li van
Navçeyan jî namzed ji
aliyê Komisyona Hilbi-
jartinê ve tê diyarkirin.

Di 30'ê Mijdarê de
serlêdana endamên
Meclîsa Şaredariyê
bidawî dibe. Hetanî niha
li tevahî Amedê zêdetirî
370 kesî bo vê yekê ser-
lêdan kirine.

Yek ji namzedên herî
bihêz ên Şaredariya
Amedê, hevseroka
BDPê Gultan Kişanak e.
Ji ber ku BDPê îsal rag-
ihandiye dê sîstema
hevserokatiyê li
şaredariyan de cî bi cî
bike, tê pêşbînîkirin Firat
Anli jî bibe namzedê
şaredariya Amedê.

Şaredarê niha yê
Amedê Osman Bay-
demîr nabe namzedê
şaredariyê û dora wî
bidawî dibe. (Rû -
daw/DÎHA)

Konseya koardanisy-
onê ya PWDê dax-
uyaniyek di derbarê
êrîşên PKKê de belav
kir. Partiya Welat-
parêzên Demokratên
Kurdistanê di derbarê
hinek nivî sandinên di
derbarê wan de derketîn
daxuyaniyek belav kirin.

PWD daxuyaniya
xwe de dibêje, ji
weşanên girêdayî PKKê
malpera Lêkolîn de
nivîsek di derbarê par-
tiya me de derket hatiye
nivîsandin, bi awayek
eşkere ev nivîs hevalên
me dike armanca êrîşên
PKKê. Ji berî niha jî bi
Navê Ferda Çetin
nivîsek di derbarê me de
derket û dûvre êrîşa
Koyê pêkhat. Nihajî
kesek bi navê Goran

Akreyî nivîsek belav
kiriye û di derbarê me de
tiştên ne rast dibêje û
nirxandinên ji rastiyê dûr
dike. Em dizanin ew
nûçeya ku rojnama
Tarafê de hatî belav kirin
jî derewek ya PKKê ye.

Raste  em niha ji bo
pêşeroja Kurdistanê di
nava hewldanekide ne.
Me tu cara ji bo xebata
netewî bawerîya xwe
winda nekiriye. Ji bo vê
jî em ji sala 2004ê pêde
armanca êrîşên PKKê
ne. PKKê havalên me
yên wek  Kani Yılmaz,
Hikmet Fidan, Sipan
Rojhılat û Kemal Şahin jî
nav de 8 kes qetil kirine.
Niha jî bi derewan dikin
û dibêjin ku me kurê
Salih Muslim kuştiye. Ev
dere wek mezine û PKK

ji bo êrîşê hevalên me
bike zemînê amade
dike.

PKK  dizanê eger me
ji bilî metodên siyasî
meto dên din karanîbûya
dê encam bi awayek

dibûna. Heta niha ji bo
xebata siyasî zererê
nebîne, me bi metodên
PKKê bersiva wan
nedaye. PKK ji hêz û
potansiyela me ditirse.Ji
bo vê jî derewan vedike.
Em dizanin ku PKKê 30

kes ji hêza xwe ya tay-
bet  rêkirine deverên ku
em lê dimînin. Malpera
Lêkolîn jî ji bo êrîşekî
zemînê amade dike û
êrîşê me dike û xeberên
derew belav dike. Em

bangî PKKê dikin, bila
zilamên xwe şûnve bik-
işîne. Em bi tabetî
dibêjin Cemil Bayik  bila
devji  van êrîşan berdê.
Herweha ji dev kampa-
nyên xwe yên derewan
berdin.

Li Parêzgeha Amedê sibê namzedên şaredariyan tên hilbijartin

PKK xwe amade dike ku êrîşê berpirsên PWDê bike

Serokê Tevgera Goran
Newşêrwan Mistefa, di van çend
rojan de, dê serdana havîngeha

Selahedîn bike û dê digel Mesûd
Barzanî serokê Kurdistanê
bicive. Nêçîrvan Barzanî cîgirê

serokê Partiya  Demokrata Kur-
distanê , îro 23.11.2013ê li bajarê
Hewlêrê di pireskonferensekê de

eşkere kir ku, dema wî serdana
Tev gera Goran li bajarê Silê-
maniyê kirî, daxwaz ji Newşêr-

wan Mistefa sero kê Tevgera
Goranê kiriye ku, serdana Mesûd
Bar zanî serokê Kurdistanê bike:

- Di serdana me de bo
Tevgera Goran, mim daxwaz ji
Newşêrwan Mistefa kir serdana
Bar zanî bike û Newşêrwan Miset-
fa jî ew daxwaza min red nekir û
bi dilekxweş qebûşl kir. Barzanî û
Mistefa dê behsa awayê pêkanî-
na hikûmeta nû a herêma n Kur-
distanê bikin. Li gor çavdêrên
siyasî armanc ji vê serdana, ji bilî
mina qeşekirina me kanîzma pê ka -
nîna ka bîneya heş tem a hikû meta
herêma Kurdistanê, normalîzeki-
rina têkeliyên navbera PDK û
Goranê ye ku, piştî hilbijartinên
parlamentoya Kurdistanê di 21ê
meha îlona borî de aloz bibûn.

NB: Min daxwaz ji Newşêrwan kir serdana Barzanî bike
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Li Amedê Serokê Kurdistanê
Serokê Herêma Kurdistana Federe Mesûd Mûstefa

Barzanî Şemî û Yekşema borî, bi şandeke mezin re ji Başûr
hate Bakur. Barzanî 21 sal beriya niha jî serdana Bakur
kiribû, lê serdana wî ya vê carê gelekî girîng, tarîxî û strate-
jik bû. 21 sal beriya niha wekî serokekî eşîrê hatibû
vexwendin, hatina wî ji çapemenî û raya giştî hatibû veşartin
û ev gazîkirin û vexwendin -hinek jî- ji bo gefxwarinê bû. Lê
vê carê rewş ji sedî sed cudatir bû. Ne rêveberiya Tirkiyê
rêveberiya bîst sal beriya niha bû, ne Kurdistana Federe
mîna berê bû, ne jî Barzanî Barzaniyê berê bû. Komara
Tirkiyê di tarîxa xwe ya 90 salî de, cara yekem bi awayeke
fermî Kurdistanê nas kir. Serokwezîrê Tirkiyê Recep Tayyîp
Erdogan cara yekem li
amedê navê Kurdistanê
hilda. Dotira rojê her du
alîkarên Erdogan pişte-
vaniya vê gotinê kir. Beşîr
Atalay got; “Me nîqaş kir û
me biryar da ku em navê
Kurdistanê bi kar bînin.”
Herçî Bulent Arinç e, piştî
Civîna Lijneya Wezîran der-
ket pêşberî rojnamegeran, eşkere kir ku Serokwezîr bi
awayeke ji dil navê Kurdistanê hildaye, bi vê yeke kêm
nebûye û wiha li gotina xwe zêde kir: “Ji bilî me herkes vî
navî –Kurdistan- dibêje. Çima dibêje? Ji ber ku di Zagona
Bingehîn a Îraqê de, di Zagona Bingehîn a Herêmê de, di
hikûmeta wan de navê wan ev e. Dema hûn vê yeke nebêjin,
tê wê wateyê ku hûn nabêjin, lê dema hûn bibêjin, hûn tiştekî
nû îcat nakin! Navê wî welatî, navê wî sîstemî ev e. Divê li
deverekê, kesekî ev nav bigota. Ev tiştekî ecêb nîne, ne nû
ye, ne xerab e û ne jî kirêt e. Hûn navê welatekî, rêve-
beriyekê, sîstemekê dibêjin. Di nava dewleta me ya ûnîter de
jî, gava kesek bibêje ‘Kurdistan’, ew li nava xaka Tirkiyê de
behsa herêmeke coğrafik dike. Dema xîtabî Mesûd Barzanî
hatiye kirin, ev nav hatiye gotin. Ev ne şaş e, ji ber ku wan ev
nav li xwe kirine.”

Helbet gava em 15-20 sal beriya niha û vê gavê didin ber
hev, ji hêla rêveberiya dewleta Tirkiyê ve ev şoreşeke mezin
e. Kurd jî ne kurdên berê ne, tirk û rêveberiya tirkan jî ne
mîna berê ne. Rêveberiya Tirkiyê bi awayeke aqilane tevdi-
gere. Ji dil jî bike, bêdil jî bike baş dizane ku polîtîkayên berê
nema karîger û di polîtîkayên herêmê û dinyayê de ne.
Tirkiye pê hesiyaye ku berdewamiya polîtîkayên 90 salan û
berdewamiya statû koparêziyê derbeyeke mezin li wan dixe û
cihana nû nema vê yeke dipejirîne. Pergala Cîhana Nû bir-
yara xwe ji zûve daye û bernameyeke demdirêj daniye
pêşiya xwe. Em bipejirînin jî, nepejirînin jî li gorî vê
bernameyê wê nexşeyên Rojhilata Navîn bene guhertin,
nexşe jinûve bene sererastkirin û dîzaynkirin. Lê gorî vê ser-
erastkirinê, wisa diyar e kurd û welatê wan jî di nava vê
nexşeya nû de cih digirin. Di cihana emperyalist de, dema tu
xurt bî, qîmeta te heye. Petrol û xaza xwezayî, di sedsala nû
de dergehekê ji kurdan re vedike. Serxwebûn! Çavdêrên
siyasî ev demeke dirêj e ku eşkere dikin; di îlankirina Kurdis-
taneke serbixwe de, Tirkiye yek ji wan welatên destpêkê ye
ku Kurdistanê nas bike. Bilêvkirina navê Kurdistanê ji hêla
Erdogan ve destpêk û nîşaneya vê polîtîkayê ye.

Tirs û xofên ku wê Barzanî berjewendiya kurdan binpê
bike, li derveyî aqilan e. Li hêla din Serokê Kurdistana
Federe bi salan e ku xeta xwe ya sor diyar kiriye: “Kurd nema
xwîna birayê xwe yê kurd dirijîne.” Ev xet tevî xeta Kurdis-
tanîbûna Kerkûkê serfirazî, serberzî û azadiya kurdan nêzîk-
tir dike.

Hatina Barzanî bo Amedê ji hêla hinek derdoran ve hate
rexnekirin. Xwedêgiravî divê hatina wî bi awayeke din buya.
Divê li gorî bangawaziya kurdan bihata. Çima çend caran bo
Newrozê hatiye vexwendin, lê nehatiye? Helbet ewê were
Newrozê jî. Jixwe di serdana xwe ya Şaredariya Diyarbekirê
de got; “Ji bo aştiyê pêwîst be, ezê deh carên din jî bêm!” Lê
divê tiştek neye jibîrkirin. Barzanî ne mûxtarê gundeki ye. Ew
Serokê Beşekî Kurdistanê ye. Hema her dem û çaxa bê
xwestin, nikare serdanan bike. Ew serok û dîplomatek e, ewê
bi serok û dîplomatan re bicive. Wê bi Erdogan re jî bicive,
wê bi serok û rêberên kurdan re jî bicive. Serdana
Şaredariya Amedê, serkeftineke mezin e û ne kêmî hevdîti-
na Erdogan e.

Helbet dil dixwest ku Barzanî li ber deriye Xabûrê ji hêla
parlamenterên BDP, HDP û KCDê ve were pêşwazîkirin. Lê
Serokê Kurdistana Federe li wir ji hêla diplomat û parla-
menterên AKPê ve hate pêşwazîkirin. Lê cihê şanazî û ser-
bilindiyê bû ku li Amedê ji hêla Ahmet Turk, Leyla Zana, Sirrî
Sakik, Altan Tan, Esad Canan, Osman Baydemîr û çendek
şaredar û giregirên din ên BDPê û KCDê ve hate
pêşwazîkirin. Helbet divê em partî û dezgehên din ên Kur-
distanî jî ji bîr nekin ku di her du rojan de bi alên rengîn, bi
awayeke dilsozane pêşwazî û mazûvanî kirin.

Helbet emê îro hev rexne bikin, lê sibê yên hev dîsa em
in! Bi hêviya tifaka kurdewarî…

Salihê Kevirbirî
salihêkevirbiri@hotmail.com

Li gora medya Tirkî îdia
dike, dê demek nêzik
heyetek ji kesayetên akil-
mend, parêzerên Ocalan û
kesek ji Qendîlê serdana
Ocalan li Îmralîyê bikin. Li
gora tê gotin salvegera
destpêkirina pro sesa
devjêberdana çek û aşitiyê
li Tirkiye û Bakurê Kurdis-
tanê divê heyetek serdana
Ocalan bike. Ji ber ku piştî
se redana serokê Kurdis-
tanê ya Diyarbekirê hê viya
aşitiyê  mezintir bûye. Her-

weha ihtimala ku gelek
endamên KCK bê ku
efuyek giştî bê ragihandin
ji girtigehan bêne berdan
heye. Lê Erdogan bi israr
dibêje ji bo gavên pêwîst
bêne avêtin divê PKK ji
çiyan werê xwar. Wek tê
zanîn dawiya meha adara
2014ê li Tirkiye û Bakurê
Kurdistanê hilbijartinên
mehellî hene. Niha AK
Partî û BDP jî gavên ku
tavêjin de hesabê hilbi-
jartina dikin.

Bi raya mamostayên zanîngehê
û çavdêrên siyasî, ewê niha li
Rojavayê Kurdistanê ji aliyê PYD ve
tê kirin ji bilî xizmetkirina desthilata
Esed ne tişteke dine û peyvdarê El
Partî jî wiha bawere ku PYD wekî
şîrketeke ewlehiyê bîrên neftê ji bo
Esed diparêzê.

Bi raya mamostayên zanîngehê
û çavdêrên siyasî, ewê niha li
Rojavayê Kurdistanê ji aliyê PYD ve
tê kirin ji bilî xizmetkirina desthilata
Esed ne tişteke dine û peyvdarê El
Partî jî wiha bawere ku PYD wekî
şîrketeke ewlehiyê bîrên neftê ji bo
Esed diparêzê. 

Niha Partiya Yekîtiya Demokrat
PYD li Rojavaya Kurdistanê ji bo
xwe desthilatekî îdarî dirust kiriye û ji
bilî çend partiyeke xwe yên kartonî, li
vê desthilatê de tu partiyeke din beş-
darî nekiriye. Ne ku tenê rê bi tu par-
tiyeke siyasiyê dinê Rojavayê Kur-
distanê nade her wiha rê nade ku tu
çalakiyên siyasî jî bê encamdan.

Peyvdarê El Partî Nûrî Brîmo dibêje,
wan her li destpêka şoreşa Sûriye ve
hewl dane PYD li nav mala Kurdan
de bimîne û ji bo wê yekê jî wan pey-
mana Hewlêrê bi amadebûna
Mesûd Bar zanî Serokê Herêma Kur-
distanê îmza kir. PYD neku her
pêwîst nebû bi peymanê ve belku ji
wê xeraptir çûye bin kontrola rejîma
Sûriye her rejîm jî li rêya PYD rê
nade ku partiyên dinê siyasî li Ro -
javayê Kurdistanê de ça lakiyên
siyasî encam bidin û beşdarî li
birêvebirina navçeyên Kurdan de
bikin. Her wiha Sabîr Husên Ma -
mostayê Zanîngehê li wê baweriyê
deye ku eger PYD li Rojava siyasetê
bike, divê hêviya xwe ji bo hîkmetê
bibe û ezmûn ji dersên Herêma Kur-
distanê û bihara Erebî werbigrê, ji
ber ku paşê siyasetkirin bi bê hîkmet
dem vala derdikeve. 

Bi bê hîkmetî dizanim ku hinek alî
çûne bin PYD ve, lê belê van cûre
yariyan heta sînorek qebûl bikîn,

neku teslîm bibîn. Eger em bixwazin
guhertinan rast bikîn, ji vir ve baştirîn
hîkmeta siyasî eweye ku zanistiyane
siyasetê bi kin."

Bi raya hinek ma mostayên
zanîngehê pirsa Kurdistana Rojava

pirsekî neteweyî, nîştimanî, dîrokî,
demdirêjî, maf û azadî û serbixweye.
Ji bo wê yekê pêwîste carekî din ji bo
PYD bê dûpat kirin, ji ber ku xwe bi
desthilata siyasî û şer'î dizanê. Kur-
distana Rojava ne qoçana wan ya
reşe, belku mulkê hemû Kurdis-
taniyekî Rojavayî ye. 

Amerîkayê serdana
serok Barzanî bo Diyar -
bekirê bi serdanekî dîrokî
wesif kir. Li Selahedînê,
Mesûd Barzanî serokê
Herêma Kurdistanê pêş -
waziya Brett H. McGurk
şêwir mendê cîgirê wezî -
rê derveyê Wîla yetên
Yekgirtiyê Amerîka bo
karu barên Iraqê û şanda
li gel kir. Di vê hevdîtinê
de Brett H. McGurk
xweş haliya xwe bi vê
hevdîtina derbirî û di der-
barê kiryara terorîstiya
29ê îlona borî li Hewlêr
qewmî bû, hevxemiya
xwe bi serok Barzanî û
gelê Kurdistanê ragi-
hand. Her wiha ji bo

serkeftina hilbijartina par-
lamentoya Kurdistanê
pîrozbahiyê li serok Bar -
zanî kir. Her di vê hevdît-
inê de şêwirmendê cîgirê
we zîrê derveyê
Wîlayetên Yekgirtiyê
Amerîka bo karubarên
Iraqê behsa rola serok
Barzanî kir ya berev
pêşbirina peywendiyan û
dirustkirina pira pey-
wendiya li gel welatên
navçeyê û serdana serok
Barzanî ya Diyarbekir bi
serdanekî dîrokî wesif kir.

Di derbarê rewşa
Iraqê jî de sêwirmendê
cîgirê wezîrê derveyê
Wîlayetên Yekgirtiyê
Ame rîka bo karubarên

Iraqê xweşhaliya xwe ji
bo çareseriya kêşeya
yasaya hilbijartinên Iraqê

derbirî û hêvî xwest
hemahengî û hevkariya
hemû aliyek ji bo çare-
serkirina pêşhatan ber -
dewam bibe.

Li beranber de, serok
Barzanî, ragihand ku
kêşeya serekiya li ber

yasaya hilbijartinê û
yasaya budçeyê, nebûna
serjimêriyekî hûr û baw-
erpêkirî ye û pêwîste ew
serjimêrî bê encamdan.

Amerîka: Serdana Barzanî bo Diyarbekirê dîrokî ye

Ji Qendîlê diçin Îmralî

PYD li Rojava ji bo rejîma Suriye wekî şîrketeke ewlehiyê kar dike

Serokwezîrê Kurdis-
tanê ji bo amadekirina
kabîneya 8ê li gel par-
tiyên siyasî berdewamî
hevdîtina dike.

Nêçîrvan Barzanî bi
vê mebestê serdana
baregahê Tevgera Îslamî
ya Kurdistanê kir û ligel
Sekreterê Tevgera Îslamî
Îrfan Mela Elî civiya.

Piştî civînê di konfer-
ansek çapemeniyê de
Nêçîrvan Barzanî got:Di
hilbijartinê de ne tenê ew
her pênc alî (PDK, YNK,
Tevgera Goran, Yek-
girtûya Îslamî, Ko mela
Îslamî û Komela Îslamî)
biser ketin, lê hemû Kur-
distan biser ket. Hêviya

me jî ew e ku Kurdistanê
ber bi qonaxeke nûtir ve
bibin.’‘ Sekreterê Tev gera

Îslamî Îrfan Mele Elî jî
got:‘’Wek Tevgera Îslamî
me hê biryara xwe

nedaye ka beşdarî
hikûmetê bibin an na,
niha hê zûye bo wê bir-

yarê. Hêviya me ew e
kabîne heştem ya ji
heftem bihêztir be û

karên cidî bike bo hevwe-
latiyên Kurdistanê. Wek
din heman rojê de Nêçîr-
van Barzanî  serdana
Partiya Komunîst a Kur-
distanê kir û ligel
Sekreterê Partiya Komu -
nîst Kemal Şukur civiya.

Piştî civîna Nêçîrvan
Barzanî konferansek
rojnemevanî de got: Ya
ku me li hev kom dike
hevpeymaniya PDK û
Partiya Komunîst e,
nerînên me nêzîkê hev
in, îro jî piştgiriya xwe bo
proseya siyasî nîşan dan
û evna jî dilxweşker e.
Herwiha tu mercên Par-
tiya Komunîst jî nebûn bo
pêkanîna hikûmetê.

Nêçîrvan:Têkdana rewşa ewlekariyê ji bo me xeta sor e
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Abdullah Ocalan ji serdana Barzanî razî bû
AVESTA KURD - Yek ji serkirdeyên PKK yên berê û

birayê serokê PKK Abdullah Ocalan, got, Dibû ku Barzanî
ew bi xwe re bibira Amedê. AVESTA KURD - Yek ji serkird-
eyên PKK yên berê û birayê serokê PKK Abdullah Ocalan,

got, Dibû ku Barzanî ew bi xwe
re bibirama Amedê.

Osman Ocalan got, ser-
dana Barzanî ji bo Amedê,
haya Abdullah Ocalan ji wê
hebû û li gor ittîfaqeke ligel wî
ew serdan çêbû, eger Abdullah
Ocalan ne ligel wê serdanê ba,
wê PKK bi tundî li dij derketiba.
Raste ne bi dilê PYD bû, lê ew
li dij derneket û pêşwaziya ser-

dana Barzanî jî kir. Osman Ocalan di hevpeyvîneke xwe de
ligel Awêne got, armanca Barzanî ji wê serdanê piştgiriya
pêvajoya aştiyê bû, ne ew bû ku Barzanî cihê Apo bigire.
Osman Ocalan got, bi qasî ku xebera min jê heye, ew ser-
dan bi xebera Abdullah Ocalan çêbû û ew ne li dijî wê ser-
danê bû, û ew serdan di berjewendiya Kurdan de bû.
Osman Ocalan ku niha li başûrê Kurdistanê li Koyê dimîne
berdewam kir û got, "Ez amade bûm bi Barzanî re biçûma
Amedê û min rola xwe di pêvajoya aştiyê de lîstiba. 

Pêwîst bû di nava wê delegasyonê de kesekî weke min
jî heba, hem birayê serok Apo me, hem jî min salên dûr û
dirêj têkoşîn kiriye, dixwazim rola xwe di pêvajoya aştiyê de
bibînim, min berî 2 salan got dixwazim vegerim ser axa xwe,
niha jî dibîjim dixwazim vegerim..."  

S i l ê m a n î :  P i l a n a  k u ş t i n a  
berp i rsê  zêrevanên Talebanî

Li gor zanyariyên ku ji çend çavkaniyan hatine wergirtin û
malpera Basnews weşandine, plan ji kuştina Serwet Heme
Reşîd berpirsê zêrevanên (hîmayeyê) sekreterê giştî yê
Yekîtiya Niştimanî ya Kurdistanê (YNK) Celal Talabanî re

hatiye danîn û, yên
ku ew kuştine ne
diz bûn, bi de -
mançeya bê deng
sê fîşek li serê wî
dane û qewanên
fîşekan jî birine.

Serwet Heme
Reşîd ku wek sin-
doqa reş a Mam
Celal dihat naskirin,

gelek nehêniyên bi sekreterê giştî yê YNK’ê Celal Talabanî
ve girêdayî li balê bûn. Li gor wan zanyariyên ku ji
çavkaniyên Silêmaniyê hatine bidestxistin, tu peywendiya vê
bûyerê bi diziyê ve nîne û plan jêre hatiye danîn, di demekê
de ku randevuya Serwet hebû saet şeşê sibehê biçe
Almanya û bûyer jî sê saet pêş randevuyê qewimî. Li gor
malpera Basnews bi awayekî ku berê plan jên re hatiye
danîn, berî Serwet biçe Firokexaneya Silêmaniyê, bikuj bi ser
mala wî de digirin û bi demançeya bê deng sê fîşekan li serê
wî didin û qewanên fîşekan jî bi xwe re dibin. Piştî çûna biku-
jan jî hevsera Serwet Hacî yekem telefon ji birayê xwe yê bi
navê Umer re vekiriye û heta ew gehiştiye mala wan, hêzeke
asayîşê bi navê lêpirsînê hevsera Serwet Heme bi xwe re
birine û 5-6 saetan li asayîşê maye. Li gor agahiyan,
mebesta kuştinê tenê wendakirina nehêniyên Mam Celal
bûye ku Serwet wek sindoqa nehêniyên Talabanî dihat
naskirin. Hêjayê gotinê ye Serwet Heme Reşîd sala 1971’ê ji
dayîk bûye û ji sala 1994’ê ve berpirsê hîmayeyên taybetî
yên Serokkomarê İraqê û Sekreterê Giştî yê Yekîtiya Nişti-
manî ya Kurdistanê (YNK) Celal Talabanî ye.

J i  B D P ê  P r o v a y a  A m e d ê
Li Navenda Amedê û 8 navçeyên Amedê ji bo namzetên

şaredariyê pêşhilbijartinê destpê kir. Navenda Giştî ya BDP'ê
bi boneya namzetên
şaredarên Şare -
dariya Bajarê Mezin
a Amedê, Rezan,
Sûr, Peyas, Bajarê
Nû, Farqîn, Bismil,
Çinar û Liceyê diyar
bike, di serê sibehê
de dest bi hilbijartinê
kir. Delege çûn ser
sindoqan û ji bo namzetên şaredariyan diyar bike dengê xwe
bikar anîn. 

Hilbijartin li Salona Sporê ya Rezan, Navenda Çandê ya
Cegerxwînê ya Peyasê, Salona Resepsiyona Qada Jiyanê
ya Sumerparkê, Salona Şano ya Şaredariya Bajarê Mezin,
sindoq hatin avakirin û delegeyan dengê xwe bikar anî.
Pêşhilbijratin dê heta 17.00'an berdewam bike.

Cîgira Serokê Koma
BDP'ê û Parlamentera Îdirê
Pervin Buldan derbarê
pêvajoya çareseriyê de

daxuyanî.
Buldan, anî ziman ku

gelê kurd ji bo mafê xwe
gelek bedel dane û tê tu
carî van bedelan ji bîr nekin
û wiha got: "Em li pişt vê
pêvajoya ku Birêz Ocalan
daye destpêkirin. Em dê bi
Birêz Ocalan re têkoşîna

xwe berdewam bikin. Em
heta dawî li pişt pêvajoya ku
Ocalan daye destpêkirin in.
Kesên dixwazin li pêş pêva-

joyê bibin asteng rê li
pêş pêvajoyê digirin û
muxatabê şaş nişan
didin. Bila her kes
zanibe ku Birêz Ocalan
ev pêvajo daye
despêkirin û muhatabê
vê pêvajoyê Birez
Ocalan e. Pêvajoya ku

Birêz Ocalan ne di navde
be nayê qebûl kirin û bi ser
nakeve. yekê divê teqez
Birêz Ocalan li ber çavan bê
girtin û bi wî re diyalog û
muzakere pêş bikevin. Divê
rol û mîsyona Birêz Ocalan
baş bê dîtin û li ber çavan
bê girtin. "

Hikumeta
Îsraîlê Ji 
Peymanê 
Aciz Bû

Peymana 6
mehî di nav -
bera Îran, 5
endamên Neteweyên Yekbûyî Ame rîka, Îngîlîstan,
Fransa, Rusya, Çîn û Almanyayê de hat îmze kirin.
Peymana Cenevreyê hikumeta Îsraîlê aciz kir.
Wezîrên Îsraîlî îdia dikin ku Îran dewletên rojavayî
dixapîne. Berdevkê Serokwezîr Benyamîn Netan -
yahu got peymana cenevreyê ji bo wan xirab e.
Serokê Dewleta Amerîkayê Barack Obama got pey-
mana cenevreyê ji bo çareseriya mayînde gava ewil
e û diyar kir ku ji bo qanîkirinê wê bi Netanyahû re
hevdîtin bike. Wezîrê Karên derve yê Amerîkayê
John Kerry jî got peymana cenevreyê ji bo ku îranê
fersende. Wezîrê Karên Derve yê îranê Cevad Zarîf
jî diyar kir ku bi peymanê dinya programa nûkleerî ya
Îranê qebul kir û got hemû kirdariyên li ser Îranê di
demek nêz de wê bên rakirin. Sekreterê Giştî yê
Neteweyên Yekbûyî ji peymanê kêfxweşiya xwe anî
zimên û got ev pêngav ji bo gel û dewletên rojhila-
tanavîn destpêke.

KURD pêwîste di bir-
yara xweda a ji bo serxwe-
bûnê bi îsrarbin. Serok
wezîrê Turkîyeyê T. Erdox-
an jî mînanî bapîrê xwe
amedeye destê kurda
ramûse. Kurd bi deman li
bin ala dagirkeranda ser
ketine. Hewil didin ji kurda
disa ji bo pêşeroja
Turkîyeyê pêk bînin.Hemû
fend –fêlê xwe klasîk anîne
holê. Lê feydê wê tune,dem
ne ew deme,vêcarê ala
kurda milmilandî heye,yek-
tîya kurda pêşda hatîye,û
bûne XWEDAN HEST ê
neteweyî. KURD BÛNE
HÊZEK BERBIÇAV.

Yek jî dawîya desthilat-
darîya bi zulm-zorê
tune.Parçebûna Turkîyê
zerûreta dîrokîye ,ev rê
destpêkêda Turkîyê bi xwe ji
xwera hilbi jartîye.Bingeha
hilweşandina Tur kîyê dema
damezirandina wêda hatibû
danînê.Bi înkarkirina mafên

gelan ve, bi TUNEKIRINA
heyîna netewan ve hatin
gêhiştin li vê rewşê.Bi
Erdoxan ve PROJEYA
N I J A T P E R E S T Î Y A
DEWLETA turk yê xitimbe .

Ev aşîtîya qelb jî yê
nikarbe Turkîyeyê ji
hilweşandinê biparêze. EV
RASTÎYA DEMÊYE. Kal
bavê me weha gotine .,,,, Çi
direşînî wê jî diçinî,,,,,

DÎDEMA DÎROKÎ
Îro dîdema rojhilatê dîro-

ka hezar salan tine li pêş
c a v a , - - d î r o k a
dagirkerîyê,talankarîyê,xap
andinê .,çewisandinê.
Sîyaseta hilweşandin,.qels
kirinê a dewletên rojhilatê bi
parçe kirina Turkîyeyê ve yê
dawîbe. Pêwîste kurd vê
care jîr û şîyarbin ,lewra
dîrok şaşîya naborîne,
Turkîye beqî kurda hertim
pêşketî û serbixwe
bûye.Turkîyeyê vê care yê
nikaribe ji vê dîdema dîrokî

bifilte.,ji bo filitandinê gelekî
derengî ketîye,egle bûye ,di
dijî kurdan hertim saxlem
nebûye,qelp bûye,dilsoz
nînbûye,kurd vê yekê ji bîr
nakin. HELWESTA DAGIR -
KERÊN ên dîrokî a neqenc
hemberî kurda dubare xuya
dibe. Heqê kurdan tune bên
xapandin. Aştîya derew ji
mezlûmanra zirarê tine.Kur-
dara serkeftin îro pêwîste.
Dema kurda hat gêhîşt.

Komîsîyona aqilmendan
jî di gorî daxwaz,xastek û
berxwedana kurda nine.Di
bin vêda fesadên veşartî
yên wedelî dikarin peyd-
abin.Lê bi gorî demê kurd
têgêhiûtine.,bi rêk û
pêkin..Vê dîdema dîrokîda
heqê kurda heye kurd
serkevin.JI BO SERKETIN
Û PÊŞKETINAN KURD
JÎNE….û LI QADAN de xwe
naskirin..

Aştîya derew jî ji bo
dirêjkirina jîyana Turkîye -
yêye KLASÎKE.. TURK
NUJENBÛNÊ QE BÛL

NAKIN, kurda hesnakin
azad bibînin, lê ji tenezûlê jî
azad nabin., xelas
nabin.Bapîrê me weha
gotine,,,,Kî yekî din re ku
bîrê vedikole ew bi xwe
dikevê, Kurd berxwedana
xwe re dilsozin ,vê pêva-
joyêda tiştê ku kurd undake
bindestîye… tiştê enî pîroz jî
ji bo kurdan jîyana paqije û
rastîya dîrokêye.. ronahîya
pêşerojêye,rizgarîye …

AŞÎTÎ AN SERXWE-
BÛN BILA HER KURD
BIFIKIRE…………..

BÊWAR BARÎ
TEYFÛRÎ.

7.O4. 2013.

AVESTA KURD / Malpera BBC di
raportekê de behsa avabûna
dewleteke Kurdî bi hêdî û bêdengî
dike. Pisporekî
navdewletî jî dibêje ku
hemû bingeh û prensîbên
dewletbûnê yên Herêma
Kurdistanê hene. Di
raporta bi navê ‘Kurdis-
tana İraqê: ber bi dewlet-
bûnê ve’ de, wiha tê
gotin: ‘’Pêngavên Kurdan
li navçeyê wêna pêşan
didin ku bi bêdengî hewl
didin dewletekê bo xwe
çêbikin û dest bi jinavbiri-
na wan sînoran bikin ku di dawiya
şerê yekem ê cîhanê de ji aliyê
welatên bihez ve hatine danîn û
navçeyên Kurdî di navbera Tirkiye,
Îran, İraq û Sûriyê de hatine
dabeşkirin. Niha Kurdan dest bi
dîplomasiyeke bihêz kirine daku ew
xewna qedexekirî ya welatbûna wan
were cîh.’‘ Raporta BBC wiha berde-
wam dike: ‘’Guman jê nayê kirin ku
krîzên îro yên li İraqê û lawazbûna
dewleta Federal a Bexdayê, bûye
sedemek bo wêya derfeteke baş ji
Kurdan re çêbibe daku bighin xwe-
birêvebirineke navçeyî û bi aramî
gavan biavêjin ber bi tiştekî zêdetir ji
otonomiyê.’‘

Derbarê mijarê de pisporê siyasî

yê Tirk Solî Ozel ji BBC’yê re wiha
gotiye: ‘’Kurdan di pratîkê de dewle-
ta xwe ya serbixwe li Bakurê İraqê

avakirine.’‘ Ozel, Tirkiyê wek mînak
pêşan dide û dibêje: ’‘Di çendîn
salên borî de dewleta Tirkiyê ji bo
qirkirina Kurdên di nav sînorê xwe
de, şerê Kurdan kir û hewl da peyva
Kurd bê qedexekirin û wek ’‘Tirkên
Çiyayî’‘ bên binavkirin, lê niha Tirkiye
girîngtirîn hevbeşê bazirganî yê
Herêma Kurdistanê ye.’‘ Raporta ku
nexşeyeke Kurdistana mezin jî têde
hatiye belav kirin, wiha berdewam
dike: ‘’Piraniya Kurdan bi wê hêviyê
ne ku welatekî wan ê yekgirtî hebe,
daku Kurdên Tirkiye, İraq, Sûriye û
Îranê xwe di yek welatê yekgirtî de
bibînin û wiha nafikirin ku ev xewna
wan hewqasî dûr be. Ji aliyekî din ve
piştgiriya Tirkiyê heta wê demê

berdewam dibe ku hewldanên avaki-
rina dewleta Kurdî tenê Herêma Kur-
distanê li xwe bigire, lê li beramberî

Hewlêr, bi awayekî gelekî
şareza bi kartan dileyize.’‘

Di vê derbarê de Endamê
Serkirdayetiya Partiya
Demokrata Kurdistanê
(PDK) Hêmin Hewramî
nerînên xwe wiha tîne ziman:
‘’Pirsa serekî ew e ku yek-
saniyekê di navbera hêviyên
siyasî yên dem dirêj û
rastiyên dîplomatîk ên niha
de çêbikin. Tu ji her Kurdekî
bipirsî ka gelo Kurdistaneke

serbixwe dixwaze yan na, bê virde
wêde bersiva wî-ê belê dibe. Lê
stratejiya Kurdistanê ew e bi rêyên
aştiyane bigihe armanca xwe, em
naxwazin bibin sedema rûxana
İraqê.’‘ 

Derheqa heman mijarê de pis-
porê navdewletî û xwediyê kitêba
‘Dewleta Kurdistanê’ Barzan Cewher
ji BasNewsê re wiha axifî: ‘’Niha
hemû bingeh û prensîbên dewlet-
bûnê yên Herêma Kurdistanê hene.
Bûyerên vê dawiyê çêdibin jî vêna
pêşan didin. Di referandûmekê de jî
dema ku ji sedî 97’ê gel deng ji bo
serxwebûnê bide, wate dema wê
hatiye ku Kurd jî bibin xwedan
dewlet.’‘ Basnews

Buldan: Pêvajoya Ku Ocalan Ne 
Di Navde Be Nayê Qebûl Kirin

EV RASTÎYA DEMÊYE

Kurd “Bê deng“ dibin dewlet!
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Barzani’nin Diyarbakır gezisi
Türkiye’de ve Kürtler arasında çok
tartışıldı. Tartışılması da anlaşılır bir
durum. Çünkü Kürtler sömürgeci
devletler taarafından birbirlerinden
koparılmış, bir araya gelmeleri, diğer
parçaları gezmeleri hep engellenmiştir.
Düşünün ki, bir Kürt lider ve yönetim
makamında olan birisi yine Kürtler ait
olan bir şehire gidiyor ve bu gidiş tarihi
olarak değerlendiriliyor! Kürtlerin birbir-
lerinden ne kadar uzaklaştırıldıkları ve
yakınlaşmalarına izin verilmediği bu olay-
da bir kez daha net biçimde görü lebiliyor.
Kürtleri neden birbirlerinden bu kadar
kopardılar? Kürtlerin her halk gibi bir
araya gelmesini, birleşmesini büyük bir
tehlike ve düşmanlık gerekçesi saydılar?
Doğal olarak bunların sorgulanması ve
hesabının verilmesi gerekir. Ancak Türk
devletini yönetenler ve oların uzantısı
olan basınları bunları doğru biçimde
sorgulamaktan ve Kürtlerden özür dile-
mekten uzaklar. Hala bu bölünmüşlük ve
parçalanmışlıktan Kürtler arası düşman-
lık ve çelişki yaratmak için uğraşıyorlar.

Kürtler arası çizilen sınırlar ve birbir-
lerinden koparma politikası hala aşıla-
bilmiş değildir. Değişik beklenti ve çıkar-
larla sorun ve ilişkiler ele alındığında
olmadık çelişki ve çatışmalar gün yüzüne
çıkıyor. Türk basını, özellikle hükümet
yandaşları Barzani’nin gelişini tarihi bir
gelişme olarak verdi. Öyle kabule edelim.
Demek ki AKP Hükümeti ve Erdoğan artık

Kürtlerle düşmanlığa son verecek,
onların haklarını ve kimliklerini tanıyacak-
lar. Ancak durum hiç de böyle görünmüy-
or. AKP bir yandan Nusaybin tarafında

Kürtler arasında mayınlı tarlalar dışında
duvar örmekle meşgul. Kürtlerin Rojava’-
da yönetimi ele alıp kendilerini savun-
malarını kabul edilemez olarak ilan ediy-
or. Kürtlerin oluşumunu tanımadığı gibi
tanımaması için Barzani ile de ortak
hareket etmeye çalışıyor.

Barzani özgürce ve Kürtlere ait
kurumlar, partiler aracılığıyla gelseydi
doğal olarak Diyar bakır’da hava ve kitlel-
erdeki ruh hali çok farklı olacaktı.
Sömürgeci yönetim kademelerine daya-
narak gelmesi ve onların yanında dur-

ması o sıcaklığı ve samimi havayı alıp
götürdü. Bu statü kırılana kadar da bu
sorunlar ne yazık ki devam edecek. En
azından Kürtlerin siyasi güçlerini daha
fazla dahil etseydiler etkisi ve atmosferi
de farklı olacaktı. 

Bir diğer boyuta değinmek gerekiyor.
Bazıları oldum olası PKK ve Apo
karşıtıdırlar. Mücadeleyi kaybettikleri için
bir köşeye sinmişler ve hep günlerinin
gelmesini beklerler. Örgütlenerek,
mücadele ederek çıkış yapmayı ve varol-
mayı düşünmezler. PKK ve Apo ne
zaman zora girer, ne zaman başka bir
güç ortaya çıkar, onu beklerler. Bar -
zani’nin gelişi bu çevrelerin varlığını ve
nasıl umutlandıklarını da gösterdi. Abdur-
rahman Kurt gibileri saymıyoruz. Onlar
hiç bir zaman ulusal hareketler ve
mücadele içinde yer almamış olanlar.
Gözleri hep sömürgeci efendilerinde ve
onların partilerine nasıl kapağı atacakları-
na bakıyorlar. Umudu ve özgürlüğü halk-
larının mücadelesinde ve onların önder-
lerinde aramazlar. Kronik PKK karşıtları,
eski örgütlerin kalıntısı bazı kesimler de
kendileri dışında ortaya çıkan bu durum-
lardan hayli vazife çıkarmaya çalışıyorlar.
Onlara göre artık günleri geldi. PKK ve
Apo diskalifiye oldu. Nedense Apo’yu bir
türlü kabullenemediler. Siyasal ve sosyal
olarak daha geri bir konumda olduklarını

bile bile Barzani onlara daha yakın ve
şirin geldi! Bunların hepsi Apo ve PKK
sayesinde istedikleri gibi konuşuyorlar,
yazıp çiziyorlar. Onlara saldırma imkanını
da yine onların sayesinde elde ediyorlar.
Çok meraklı olanları varsa denemesi çok
kolay, gidip Güney Kürdistan televizyon-
larında veya gazetelerinde Barzani ailesi-
ni ve hükümetlerini eleştirsinler. PKK
kadar olması gerekmiyor, onda birisi
kadar eleştirsinler.

Tarihsel gelimeye denk düşmeyen ve
artık bir gelecek içermeyen bu tutumlara
takılmanın bir değeri olmadığı açıktır.
Bugün Kürdistan’ın dört parçasında en
etkili hareketin Önder Apo çizgisindeki
hareket olduğunu bilmeyen kalmadı.
Üstelik bu hareketler en devrimci, militan
hareketler. Etkiledikleri kitleler de devrime
aktif katılmış ve ayağa kalkmış kitleler.
Durum bu kadar açık ve net iken bundan
heyacan duymamak ve sahiplenmemek
ancak insanın içindeki devrim ışığının
sönmesiyle açıklanabilir.

Kimse kendisine fazla dert etmesin.
Nasıl ki, bugün Barzani ve Erdoğan
Diyarbakır’a serbestçe gelip halkın
karşısına çıkmayı Apo’nun sağladığı
ortam sayesinde başarabiliyorsa, Apo
karşıtları da yine Apo sayesinde istedik-
leri gibi konuşma imkanına sahip olacak-
lar!    YENİ ÖZGÜR POLİTİKA 

Devlet “Kürdistan” da dedi.
Daha önce devlet anmamışsa
andığınız zaman bölücülük vb.
ile itham edildiğiniz tüm
kelimeleri devlet kullanmış oldu.
Arabistan, Türkistan ne kadar
doğalsa Kürdistan da doğaldır.
Başbakan “Kürdistan” kelimesini
kullandı. Bu önemli bir karar.
Beşir Atalay “Kürdistan kelimesi-
ni kullanıp kullanmamayı
tartıştık ve bugün kullanıldı… Bu
ifade, uluslararası alanda kul-
lanılıyor ama Türkiye'de kullan-
mayalım gibi söylemler vardı,
bugün burada hepsi kullanıldı,
bütün sınırları aşıp gidiyoruz,
Türkiye rahatlıyor ve çözüm
süreci yürüyor." dedi.

Normalleşme her zaman
iyidir. Zamanında devlet Kürdü
kendisine hasım bellemişti. Kürt
kimliğini ve kültürünü inkar ve
imha etmek için büyük uğraş
veriyordu. Bu uğraşlarından
sonra durum nedir diye merak
edip görevlilerini doğuya yollaR,
Kürt sorunu konusunda raporlar
hazırlatırdı. Gittikçe bölgenin uy -
gulanan devlet politikaları sonu-
cu daha da kötüleştiğini görür de
yine politikasında ısrar ederdi.
Ne zamanki bir sorun olarak
değil bir savaş olarak mesele
önüne geldi farklı yöntemler de
denedi. Yıllarca öldürülen onbin-
lerce insanı umursamayıp poli-
tikalarını dayattı devlet. Kürt
dememek için büyük gayret sarf
etti. Çıkan sorun iç ve dış zarar-
lı mihrakların işiydi, Kürt diye bir
şey yoktu onlar öyle sanıyorlardı

kendilerini. Kürtlere “Kürt
değilsiniz” de dendi “bunda ısrar
ederseniz sopa sırtınızdan
inmez” de dendi. Devlet yurt
içindekilere Kürt demediğiyle
kalmadı yurt dışından gelenlere
de Kürt demeyerek rekorlar
kitabına girmeye çalıştı. Halepçe
katliamından kaçan Kürtler için
devlet televizyonu “Kuzey Irak’-
tan kaçanlar, Peşmergeler” diy-
ordu ama Kürt dememeye gös-
terdiği özeni koruyordu. Kürt,
Kürtler, Kürtçe, Kürdistan son
derece zararlı(!) kelimelerdi. Ne
zaman ki bıçak kemiğe dayandı
, devletin gizli toplantılarında
karaya vurulduğu konuşuldu,
arayış başlayanların önü açıldı.
Özal Kürtçe müziği serbest
bıraktı, kıyamet koptu “ülke
bölünüyor” dendi, hiçbir bölün-
me olmadı sadece Kürtler
birazcık mutlu oldular. Özal,
“komşumuz Kürtlerle itişip kakış-
maktan vazgeçelim, birlikte
büyüyelim” dedi Barzani, Tala-
bani ile temas kurdu, bölge
birazcık daha normalleşti, Kürt -
ler birazcık daha mutlu oldu.
Onların mutlu olması yıllarca
uğradıkları mağduriyetleri tam
bitirmedi ama az biraz umut oldu
onlara. Gün geldi  Özal öldü
veya öldürüldü askeri çözüm
yanlıları güçlendi, bölge şiddete
teslim edildi kan, acı ve ölümden
başka bir kazanç elde edilmedi.
Sivil rüzgara dayanamayanlar

silinip, süpürülüp tarihin çöp
sepetine gitti, TRT Şeş kuruldu,
“Kürt” diyemeyen devletin tele-
vizyonundan Kürtçe şarkılar
okundu. Gün geldi marjinallerin
(!) isteği bile oldu. Devletin
değiştirdiği yer isimleri iade edil-
di, tehlikeli harflere vize çıktı. En

sonunda da biliyorsunuz devlet
oturup barış görüşmeleri yaptı,
demokratikleşme paketlerini iler-
leteceğini ifade etti.

İşte bundan sonra en önem-
lisi geldi. Devlet “Kürdistan” da
dedi. Daha önce devlet an -
mamışsa andığınız zaman
bölücülük vb. ile itham edildiğiniz
tüm kelimeleri devlet kullanmış
oldu. Devlet bölünmedi, nor-
malleşme oluştu aksine. Arabis-
tan, Türkistan ne kadar doğalsa
Kürdistan da doğaldır. “Kürdis-
tan” başbakanın da söylediği
gibi Mustafa Kemal’in de kul-

landığı bir kelime. Başbakan bu
kelimeyi kullandıktan sonra
“Türkiye Kürdistanı” ifadesini
kullanan Baydemir’i eleştirdi
ama bu başbakanın süreçte kul-
landığı genel af tartışmasında
da kullandığı bir taktiği sanırım.
Cezaevlerinin boşalacağından
bahsedip sonra “af etme yetkim
yok” demesi de aynı. İki ileri bir
geri. Özal da bazı kelimeleri

konuşturarak bir normalleşme
sağlar sonra geri adım atıp izler-
di. Başbakan da aynısını yapıy-
or. Öcalan’a ev hapsi veya KCK
tutuklularıyla ilgili yeni gelişmel-
er olacağı tahmin edilebiliyor.
Barış olacaksa karşılıklı adımlar
atılacak. BDP inisiyatif alan bir
başbakan karşısında ne
yapacağını şaşırdı. İnisiyatifin
gücü budur işte. Karşı, güçlü ve
haklı bir inisiyatif geliştiremezs-
eniz, inisiyatif sahibini seyret-
mekle ve onu yorumlamaya
çalışmakla kalırsınız. Yıllarca
Şeytanlaştırılan Şıvan Perwer

T.C. devleti yetkilileriyle beraber
gözyaşı döker ve bir enerji
oluşur bu da hayra hizmet eder.
BDP bölük pörçük bu buluşmaya
katılma tereddüdü yaşayacağı-
na, inisiyatif alarak güçlü bir
aktörü olmayı başarmalıydı.

“Kürdistan” kelimesi illa bir
bölünmeyi göstermez. “Lazistan”
dendiği zaman o bölgedeki
Lazların bölünmeyeceği gibi.

Sadece ve sadece normalleşme
olur. Kürtlerin yoğun yaşadığı illeri
kast ederek bunu söylemenizin ne
zararı var? Yıllarca Kürdistan
diyen Şivan Perwer’i bugün
kucaklıyor ve bütünleşmeyi ve
gözyaşlarıyla daha da arttırıyor-
sanız bölünmeden neden
korkasınız ki? “Kürt”  denince akla
sorun değil,  hasretin bitişi,
dostluk, kardeşlik, adaletli bütün-
leşme geliyor artık. Bunlar eşik-
lerdir, aşılacak ve daha adil bir
ülkede yaşayacağız, kim ne derse
desin,  kim nasıl yaygara yaparsa
yapsın. haberdiyarbakir.com

Meclis Başkanı Cemil Çiçek, Anayasa
Uzlaşma Komisyonu ile yeni bir
anayasanın tümünde uzlaşmanın olmay-
acağını belirten mektubunu partilere yol-
ladı. Başkanı Cemil Çiçek, mevcut
Anayasa Uzlaşma Komisyonu ile tam bir
anayasa yapılamayacağının ortaya çık-
tığını belirten bir mektubu, AKP, CHP,
MHP ve BDP'ye gönderdi. 

Çiçek, mektubunda şunları kaydetti:
"Sürecin önemli kazanımlarına rağ-

men, yeni bir anayasanın tümünde uzlaş-
manın olmayacağı, sadece kısmi bir
sonucun ortaya çıkacağı açıktır. Bu
sonuç, hem çalışma usullerinin 6. mad-
desinin hem partilerin siyasi varlık sebebi
olarak gördükleri ve vazgeçemeyecek-
lerini ifade ettikleri kırmızı çizgilerin tabii

bir sonucudur. "Bu durum karşısında
Komisyon Başkanlığı görevini yürüt-
memin sağlayacağı bir fayda da yoktur.
Bu sebeblerle yeni anayasa çalış-
malarının geldiği noktayı ekteki belgelerle
birlikte değerlendirmelerinize sunuyorum.
Arzu edildiği ve onay verildiği takdirde bu
metinler TBMM internet sitesinde yayın-
lanacaktır." 

Barzani gezisinin başka bir boyutu

Çiçek: Kırmızı çizgilerle yeni anayasa mümkün değil

Kürdistan
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Yüksekova'da çoban Nezir
Tekçi'nin 18 yıl önce gözaltında
işkenceyle katledildiği yerde
yapılan keşifte; kemikler, bez
parçaları ile çok sayıda G3
mermi kovanı bulundu. 

Nezir Tekçi, Hakkari'nin Yük-
sekova İlçesi'ne bağlı Yekmal
(Aşağı Ölçek) köyünde çobanlık
yaparken Bolu Dağ Komando
Taburu 5. Bölüğü'ne bağlı asker-
ler tarafından 26 Nisan 1995 tar-
ihinde bir grup köylü ile birlikte
gözaltına alınmıştı. Çocuklarının
gözaltında işkenceyle
öldürüldüğü, bedeninin de
mayınla patlatılarak gömül -
düğünü öğrenen Tekçi ailesi
yetkililer hakkında dava açmıştı.
Eskişehir 1. Ağır Ceza
Mahkemesi'nin olay yerinde
keşif yapılması kararı dün
gerçekleştirildi. Hakkari 1. Asliye
Mahkemesi Hakimi Yunus Topuz
tarafından gerçekleştirilen keşife
Tekçi'nin ailesinin yanı sıra İstan-
bul, Ankara, Hakkari barolarının

temsilcileri, Türkiye İnsan Hak-
ları Vakfı (TİHV) temsilcileri, İHD
Hakkari Şubesi, bağımsız dok-
torlar, BDP Hukuk ve İnsan Hak-
ları Komisyonu üyeleri, Özgür-
lükçü Hukukçular Derneği
avukatları ve Adli Tıp Uzmanları
Derneği yöneticilerinin bulun-
duğu yaklaşık 100 kişi katıldı. 

Tanık asker yeri gösterdi
Keşif, Yüksekova'ya 25 kilo-

metre uzaklıkta bulunan Memka
(Değerli) ve Muşan (Köycük)
köylerinin arkasında bulunan bin
800 rakımlı Dola Çiya böl-
gesinde yapıldı. Askerlerin
yoğun önlem aldığı alana getir-
ilen, o dönem söz konusu
komando taburunda görevli olan
tanık asker Yunus Şahin ve
Nezir Tekçi ile birlikte gözaltına
alınan Köycük nüfusuna kayıtlı
Kemal Kırmızıtaş olay yerini
gösterdi.  Ailenin avukatı
Hüseyin Boğatekin'in verdiği bil-
giye göre, tanıkların yer göster-
mesi üzerine yapılan kazıda

askerlerin kullandığı G3 tüfeğine
ait çok sayıda boş kovan, kemik
ve bez parçaları bulundu. 

Avukat Boğatekin, "Tanık-
ların 'buraya gömüldü' dediği bir
yerde kazı yapıldı. Oradan çıkan
kemiklerin insana ait olma
olasılığı çok yüksek. Ancak net
durum, Adli Tıp Kurumu'nun
yapacağı testlerin sonucunda
ortaya çıkacak" dedi. Güvenlik
gerekçesiyle Eskişehir 1. Ağır
Ceza Mahkemesi'nde görülen
davada daha önce 5 Ağustos ve
13 Ağustos günlerinde keşif
kararı alınmış ancak yerine getir-
ilmemişti. Avukatların ısrarı üzer-
ine mahkeme 3. kez keşif ve
kazı kararı almıştı. HAKKARİ

D i y a r b a k ı r  E ğ i t i m  
Müdürü: En büyük ihtiyaç 
ö ğ r e t m e n  v e  d e r s l i k

Diyarbakır'da eğitimdeki en büyük
sorunun derslik ihtiyacı olduğunu
söyleyen Diyarbakır İl Milli Eğitim
Müdürü Ağırbaş, Diyarbakır'da 16 bin
500 öğretmenin görev yaptığını, 78

branşta 2 bin 900 öğretmene daha ihtiyaç bulunduğunu söyledi.
Diyarbakır Milli Eğitim Müdürü Mehmet Hadi Ağırbaş, Diyarbakır'da 2
bin 314 dersliğin yapımının sürdüğünü ve 5 yıl içerisinde ilin normal
eğitim için ihtiyaç duyacağı derslik sayısı 2 bin 500, ortaöğretimde bin
500 diye belirtti. Ağırbaş, hakkında çıkan iddiaların asılsız olduğunu
da sözlerine ekledi. Diyarbakır'da eğitimdeki en büyük sorunun ders-
lik ihtiyacı olduğunu söyleyen Diyarbakır İl Milli Eğitim Müdürü Ağır-
baş, Diyarbakır'da 16 bin 500 öğretmenin görev yaptığını, 78 branşta
2 bin 900 öğretmene daha ihtiyaç bulunduğunu söyledi. 

Diyarbakır'daki öğretmen ihtiyacının Türkiye'deki ihtiyaca paralel
olduğunu belirten Ağırbaş, "Din kültürü ve ahlak bilgisi, rehberlik,
Türkçe, sınıf öğretmenliği, okul öncesi öğretmenliği, imam hatip
meslek dersleri, ilköğretim, matematik ve İngilizce branşlarında yak-
laşık 2 bin, geriye kalan 70 branşta ise 900 öğretmene ihtiyaç olduğu
ve ilde yatırım programına alınan 190 projenin2 bin 314 dersliği
içerdiğini." belirtti. Diyarbakır'da toplam 10 bin 500 derslik var
olduğunu ifade eden Ağırbaş, " Mevcut 2 bin 314 derslik de tamam-
landığında ilin derslik ihtiyacı önemli ölçüde bitmiş olacak. 5 yıl
içerisinde ilin normal eğitim için ihtiyaç duyacağı derslik sayısı temel
eğitimde 2 bin 500, ortaöğretimde bin 500 dür." dedi.

Kürdistan sözünü eleştirenlere kızan
Erdoğan, “Osmanlı’ya gittiklerinde Doğu
ve Güneydoğu’nun Kürdistan eyaleti
olduğunu görecekler” dedi.

Başbakan Tayyip Erdoğan,
Diyarbakır’daki konuşmasında sar-
fettiği “Kürdistan” kelimesinin ilk
Meclis’in zabıtlarında da yer
aldığını söyledi. Erdoğan, kendi-
sine “bölücü” diyenlere ise,
“Mustafa Kemal de mi bölücüydü”
sözüyle yanıt verdi.

Partisinin grup toplantısında
konuşan Erdoğan, 11 yılı geride
bıraktıklarını belirterek, “Çok iş
yaptık, çok eser bıraktık ama yet-
mez. Gece gündüz koşacağız,
koşturacağız” dedi.

Erdoğan’ın konuşmasında öne
çıkan başlıklar şöyle: “Diyarbakır’da tarihi
anlar yaşadık. Biz ‘anneler ağlamasın’
dedik ama Diyarbakır’da ve Türkiye
genelinde bunun bir istisnasını yaşadık.
Cumartesi günü Türkiye genelinde sevinç
gözyaşları döküldü. Bu gözyaşları kavuş-
manın gözyaşıydı. Bismil’de bir genç
önümüzü kesti, ‘Başbakanım barış istiy-
oruz ölmek istemiyoruz’ diye feryadını dile
getirdi. O gün ağlayanlar sadece Türkler,
Kürtler değildi, huzura susayan herkes
gözyaşı döktü. Diyarbakır’da Türkiye’nin
tamamı için tarihi bir an yaşanırken, biri-

lerinin yine bu sevinci paylaşamadığını
gördük.

1960’ta değiştirilen yer isimlerini sanki
bin yıllık gibi lanse ediyorlar. 80 yıllık andı

bin yıllıkmış gibi sunuyorlar. MHP ve CHP
gitsin, ilk Meclis zabıtlarını okusun. Biraz
daha geriye, Osmanlı’ya gittiklerinde ise
Doğu ve Güneydoğu’nun Kürdistan
eyaleti olduğunu görecekler. Türkiye,
kelimelerden korkacak bir ülke değildir.
Bugün MHP ve CHP neye karşı çıkıyorsa
ilk Meclis zabıtlarında karşı çıktıkları şey-
leri görecekler. Gazi’nin kurduğu Meclis’in
ilk zabıtlarında Kürt kelimesini, Kürdistan
kelimesini görecekler.

DEVLET İNTİKAMLA YÜRÜMEZ
Devletlerin ilişkileri intikamla yürümez.

Bunları en iyi bilenlerden biri Gazi
Mustafa Kemal’di. Türkiye’nin yakın tarihi,
MHP ve CHP’nin çizdiği gibi bir tablo
değil. İşin başında Mustafa Kemal, ‘Irak

ve Suriye halkları bizim kardeşimiz’
diyor. Bize ne diyorlar “bölücü”. Peki
Mustafa Kemal de mi bölücüydü?
Kürdistan kelimesini kullanan o
zamanın mebusları da mı bölücüy-
dü? ‘Kürt damadımız var’ diyen
Alpaslan Türkeş de mi bölücüydü?
Biz ne yapıyorsak Türkiye’yi nor-
malleştirmek için yapıyoruz. Biri
türkü söyledi diye bu ülke bölünmez,
biri farklı bir kıyafet giydi diye bu ülke
bölünmez. Bu ülke kardeşliğe pamuk
ipliğiyle bağlı değildir.

GEZİCİLER AHMET KAYA’YA
DA SALDIRDI

Muhalefet oralarda tek millet, tek
bayrak diyemiyor, o meydanları doldu-
ramıyor. Lafa geldiğinde de ‘milletçiyim’
diyor. Şivan Perwer odaya girdiğinde
herkes heyecanlandı. Vatanından 37
yıldır uzakta olan biri olarak bakıyordu
herkes ona. Bunun bedelini ödemesi
gerekenler var. Aynı şeyi Ahmet Kaya’ya
yaptılar. Gezi Parkı’nda bize saldıranlar
kimlerse aynı kişiler o gece Ahmet
Kaya’ya saldırdı. Kimler saldırdı? Gezi
Parkı’nda bize saldıranlar kimse, onlar
saldırdı. Şimdi diyorlar ki, ‘Ben tuvalettey-

dim, ben o sırada dışarıdaydım.’ Ulan
hepiniz oradaydınız. Artık kaybedilmeye-
cek kamera kayıtlarında hepinizi görüy-
oruz. Yalancının mumu yatsıya kadar
yanar. Dürüst olun, dürüst. Ne olduğunuz
meydanda.”

RUSYA’YA GİDİYOR
“BİRİLERİNİN şehitlerle tek ilgisi şehit

cenazelerini istismar etmektir, biz ise şehit
haberi gelmemesi için çalışıyoruz. Mil-
letim bize inansın, bize güvensin.
Gençler, biz şehitlerimizin izindeyiz, o
izden asla ayrılmayacağız. Türkiye’nin
zararına olan hiçbir şeyin içinde bizi göre-
mezsiniz.

Perşembe günü Rusya’ya bir ziyaret
yapacağız. İkili ilişkilerimizi gözden
geçireceğiz. Hafta sonu il ziyaretimiz
olarak bu defa Trabzon’dayız.
Önümüzdeki haftadan itibaren aday-
larımızı açıklamaya başlayacağız.”

GÜNDEMDE GENEL AF YOK
Grup toplantısının arından gazeteci-

lerin sorularını yanıtlayan Başbakan
Erdoğan, “Genel af gündemimizde yok.
Ben hayallerimi anlatıyorum siz genel af
diyorsunuz” dedi. Erdoğan ayrıca,
Anayasa Uzlaşma Komisyonu’nun çalış-
malarında muhalefeti eleştirerek,
“Tutanakların hepsi halka açılacak. Kimin
nasıl bir tutum içinde olduğunu göreceğiz”
diye konuştu.(Taraf)

Takva Eğitim ve Okuma Salonu
Sözcüsü Nihat Turan: “Bize PKK/BDP’yi
hedef almak, aynı şekilde onların bizi
hedef alması için provokatif eylemler yap-
tırılmak istendi… Adresleri, isimleri ve
yaptıkları işler bize bildirildi…”

Takva Eğitim ve Okuma Salonu
Sözcüsü Nihat Turan, Diyarbakır Emniyet
Müdürlüğü İstihbarat Şubesi’nin sızdırdığı
ajanlarıyla dini gruplar ile PKK’ye yakın
kesimleri karşı karşıya getirmek istediğini
söyledi. Turan, çözülen bir ajanın anlatım-
larını ve savcılığa başvurusunu da pay-
laştı. Takva Eğitim ve Okuma Salonu
Sözcüsü Nihat Turan, Güneydoğu
Gazeteciler Cemiyeti’nde basın açıkla-
ması yaptı. Turan, Diyarbakır Polis Okulu
İstihbarat Daireleri ve bu dairelerin devlet
imkanlarını kullanarak gayri resmi
çalıştırdıkları kişilerin eli ile bölge insan-
larını ve toplumun tamamını, özel olarak
biz İslami kesimi ve PKK’yi karşı karşıya
getirmeye çalıştıkları deşifre olmuştur”
dedi.

Turan, dellilerini şöyle sıraladı:

*2008’den beri polis tarafından kul-
lanılmakta olunan, bir sene üç ay başka
bir İslami grubun içerisinde kalmış (Polis
yanında) A.S kod adlı şahsın Takva
Eğitim ve Okuma Salonuna iki ay önce
casusluk, suç işlemek ve işletmek için
zemin hazırlığında bulunduğunu tespit
ettik. Bu kişi ile yapılan görüşmede bu
şahsın polisin zoru, tehditleri ile bu işe
girdiğini ve vicdan azabı çektiğini, bun-
dan rahatsız olduğunu söylemiştir. Bu
şahsın gayri resmi işi sonlandırmak için
Diyarbakır Barosu’na başvurarak
Diyarbakır Cumhuriyet Başsavcılığı’na
suç duyurusunda bulunduğunu, elim-
izde buluna suç duyurusu dilekçesi ile
kamuoyuna duyuruyoruz.

* Polis devlet imkanlarını kullanarak
molotof, ses bombası, el yapımı bom-
baları muhbir ve casuslara yaptırarak
hedef edindikleri gurupların iş yerlerine
veya dershane salonlarına gizliden bırak-
tırılarak ve Kur’an kursları bahçelerine
Keleş gibi uzun namlulu silahları gömerek
veya özel mülkiyetlerden casuslar yolu ile

anahtar temini yapıp elektrik prizlerine
dinleme cihazları yerleştirerek, suç işliyor.
Kur’an kursu ve kreş için kiraladığımız vil-
lanın anahtarını casus aracılığı ile ele
geçiren Diyarbakır Polis Okulu İstihbarat

Dairesi mensupları, izinsiz bir şekilde eve
girip elektrik prizlerine dinleme cihazları
yerleştirmeye kalkıştılar... Aynı şekilde
son anda farkına vardığımızdan dolayı
vazgeçmek veya ertelemek zorunda
kaldıkları bahçeye Keleş silahlarını
gömme girişimlerini de ortaya çıkardık. Bu
iş Diyarbakır Cumhuriyet Savcılığı’na

bildirilmiş ve suç duyurusunda bulunul-
muştur.

* Bizim içimize polis tarafından gön-
derilen casuslar aynı şekilde PKK içeri-
sine de sızdırılıp gruplar arasında çatışma

zemini oluşturmaya çalıştılar. Bunun
delillerinden biri: PKK elemanlarının
adresleri, isimleri ve yaptıkları işler
bize bildirilerek, bizim bilgileri de aynı
şekilde onlara bildirmeye çalıştılar.

* Bize PKK/BDP’yi hedef almak,
aynı şekilde onların bizi hedef alması
için provokatif eylemler yaptırılmak
istendi. Bazı kişilere polis tarafından el
yapımı bombalar verilmek istendi.
Ancak bu kişiler işi kabul etmeyince
suç ortaya çıkmış oldu. Diyarbakır
Cumhuriyet Savcılığı’na bu konu
hakkında bilgi verilmiştir.
Takva Eğitim ve Okuma Salonu

Sözcüsü Nihat Turan, vicdan azabı çek-
erek Diyarbakır Cumhuriyet Başsavcılığı’-
na dilekçe veren A.S. kodlu kişinin
dilekçesinde yazdıklarını da okudu. A.S.,
dilekçesinde nasıl ajanlaştırılıp iki tarafa
da sızdığını; ortak ve tanık olduğu
faaliyetleri anlatıyor. AMED

Erdoğan: Doğu’nun Kürdistan olduğunu görecekler

Polis infaz listesi vermiş

Katliamın izleri bulundu
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Irak Kürdistan Bölgesel Yönetimi
Başkanı Mesut Barzani, Diyarbakır’da
Başbakan Recep Tayyip Erdoğan ile
görüşecek ve kitlesel düğün törenine
katılacak. Barzani Türkiye’de: Bir taşla üç
kuş mu hedefleniyor?

Serkan Demirtaş / BBC
Türk iç ve dış siyasetinin en çok

tartışılan isimlerinden olan Barzani’ye
yapılan davetin hem içeriği hem de
zamanlaması dikkat çekiyor.

Cumhurbaşkanı Abdullah Gül ve
Dışişleri Bakanı Ahmet Davutoğlu,
Barzani’nin Diyarbakır’a gelecek
olmasının “Türkiye’nin normalleşme süre-
ci kapsamında bir özgüven yansıması”
olarak değerlendirilmesi gerektiğinde bir-
leşiyorlar. Sadece bu değerlendirme bile,
Ortadoğu’nun giderek güçlenen bu Kürt
liderinin Türkiye iç politikasındaki ağır-
lığını ortaya koyuyor.

Daha geniş açıdan bakıldığında ise
bu ziyaretle Türkiye, bölgesel müttefikinin
kim olduğunu netleştirirken, Barzani ile
yapılacak işbirliğinin hem çözüm süreci,
hem Suriye’de gelişen Kürt siyaseti ve
Ankara-Bağdat ilişkilerine yansımalarını

hesap ediyor. Çözüm sürecine en güçlü
desteklerden birini veren Barzani,
bölgedeki özgül ağırlığını PKK’nin silah
bırakarak siyasal mücadeleye dönmesi
yönünde kullandı. PKK ve BDP’ye siyasal
mücadele telkinini veren, Ankara’nın has-
sasiyetleri çerçevesindeKürt Konferan-
sı’nı erteleyen Barzani, silahlı çatış-
maların sona ermesinden memnuniyet
duyduğunu saklamıyor.

Petrol ve doğalgaz
Bu yöndeki mesajları sayesinde

Ankara’yla yeniden diyalog kuran Kürt
lider, böylece merkezi Bağdat yönetiminin
tüm itirazlarına karşı kuzey Irak’ta zengin
petrol ve doğal gaz kaynaklarının Türkiye
üzerinden dünya pazarlarına taşınması
yönünde önemli kazanımlar elde etmiş
oldu. Ankara’nın Barzani’yi davet ederek,
tıkanma aşamasına gelen çözüm
sürecinde PKK ve Abdullah Öcalan’a
güçlü bir mesaj gönderdiği, bölgenin en
güçlü Kürt liderinin Ankara ile sıcak
ilişkide olduğu görüntüsünü ortaya çıkar-
ma arayışında olduğu kaydediliyor.

Barzani’nin Diyarbakır temasları
sırasında vereceği mesajların, en az

Öcalan’ın Nevruz Bayramı’nda yaptığı
açıklama kadar önemli olacağı da
öngörülüyor.

Barzani ziyaretinin dış politik gündemi
de en az çözüm süreci kadar önemli.

PYD’nin Kuzey Suriye’de özerk yöne-
tim ilanından hemen sonraya denk gelen
bu ziyarette, Ankara ve Erbil’in benzer bir
kararlılık mesajı verebilecekleri, Suri -
ye’de zaten giderek zorlaşan durumun bu
tür tek taraflı girişimlerle daha da kaotik
hale sokulmamasının altını çizebilecek-
leri belirtiliyor.

Üçüncü bir boyut da Barzani’nin
ziyaretinin Ankara-Bağdat arasında son
dönemde başlatılan yakınlaşmaya olası
etkileri olarak görülüyor.

Dışişleri Bakan Davutoğlu, Barzani
ziyaretinin kendisinin Necef’teyken duyul-
duğuna işaret ederken, bunun Türkiye’nin
Irak politikasının bir yansıması olduğunu
kaydediyordu.

Irak’ta tüm kesimlere aynı mesafede
olduklarını, hiçbir kesimle ilişkisinin diğer-
ine alternatif oluşturmadığını kaydeden
Bakan, Barzani ziyaretinin Türkiye-Irak
yakınlaşma sürecine olumlu etkide bulu-
nacağına inandığını anlatıyordu.

Irak’ta Şii Başbakan Nuri Maliki’ye
dönük atılan bu adımın hemen ardından
gelen Barzani görüşmesi, Ankara-Bağdat
arasında beklenen normalleşmenin
gerçekleşmemesi durumunda kimin nasıl
pozisyon alacağının da bir ön işareti
olarak görülüyor. Ortadoğu’daki tarihi
dönüşüme hazırlıksız yakalanan ve
bölgedeki müttefiklerini tek tek yitiren
Türkiye açısından Barzani’nin hem yeri,
hem de rolü büyüyor. Ancak bu durum
belki de Türkiye’den fazla, Barzani ve
“orta vadede bağımsız bir Kürt devleti”
düşleyen Kürt siyasi hareketinin yararı-
naymış gibi görünüyor. (BBC)

'KCK Şırnak davası'nı izleyen BDP
Eşbaşkanı Selahattin Demirtaş, "Bu
mahkemeler suç işliyor, bazı yargıç ve
savcılar suça bulaşmış durumda.
Mahkemelerin kuruluş şekli hukuka ve
yasaya aykırıdır. Bu nedenle mahkemeler-
den beklentimiz yok” diye konuştu. 37'si
tutuklu 98 Kürt siyasetçinin yargılandığı
'KCK Şırnak davası'nda tahliye çıkmazken,
duruşma da ileri bir tarihe ertelendi.  Şırnak
Belediye Başkanı Ramazan Ünsal ve
KESK üyelerinin de aralarında bulunduğu
37'si tutuklu 98 kişi hakkında açılan 'KCK
Şırnak davası'nın 22'inci duruşması dün
Diyarbakır 6. Ağır Ceza Mahkemesi'nde
görüldü. Tutukluların tamamı ve müdafi
avukatlarının katıldığı duruşmayı, BDP
Eşbaşkanı Selahattin Demirtaş da takip
etti. İddia makamının esas hakkındaki ara
mütalaasını sunduğu duruşmada savcı,
tutukluluk hallerinin devamına karar ver-
ilmesini talep etti. Müdafi avukatlar adına
söz alan Av. Mesut Beştaş, dosya kap-
samında bulunan gizli tanıkların mahkeme
heyeti tarafından 22 celsedir dinle-
nilmediğine dikkat çekerek, gizli tanıkların
avukatlardan gizlendiğini belirtti. Beştaş,
gizli tanıkların dinlenmesinin önündeki
engellerin CMK'dan değil mahkemenin
tutumundan kaynaklandığını söyledi.
Savunmasını kısa tutarak, artık sözün bir

anlamının kalmadığını belirten Beştaş,
tahliye talebinde bulundu. Mahkemeden
tahliye kararı çıkmazsa savunma yapmay-
acaklarını da ifade eden Beştaş, tutuklu
yargılanan kişilere dönerek, "Bundan
sonra bizim savunma olarak yapabile-

ceğimiz bir şey yok" dedi. 
Tahliye çıkmadı
Öğlen arası ardından ara kararını açık-

layan mahkeme heyeti, "kuvvetli suç şüph-
esi", "adli kontrol yöntemlerinin yetersiz
kalması" ve "sanıkların kaçma şüphesi"
iddiasıyla tutukluluk hallerinin devamına
karar vererek, duruşmayı 28 Şubat 2014'e
erteledi. 

'90 yıldır aynı zihniyet'
BDP Eşbaşkanı Selahattin Demirtaş,

'KCK Şırnak davası'nda verilen öğlen
arasında Adliye önündeki basın mensu-
plarına açıklamalarda bulundu. Şırnak

Belediye Başkanı Ramazan Uysal’ın da
bulunduğu çok sayıda kişinin 2 yıldır tutuk-
lu yargılandığını hatırlatan Demirtaş, “2
yıldır elde hiçbir delil olmadan rehin olarak
tutuluyorlar. Bir yargılama ve adaletten söz
etmek mümkün değil. Her duruşma
hukukun ayaklar altına alındığına şahitlik
ediyoruz. Bu ülkede Kürtler adına siyaset
yapmak bu ülke tarafından suç olarak
görülüyor. Yargıç, savcı hakim, 'Kürtler
adına bir şey savunmayacaksın, kendi
kimliğinizle siyaset yapmayacaksınız' diy-
orlar. Bunu İstiklal mahkemeleri de söylüy-
ordu, 90 yıldır aynı zihniyet işlemeye
devam ediyor" dedi. 

Suça bulaşmışlar
Türk Başbakan Recep T. Erdoğan'ın ,

"Mustafa Kemal de ‘Kürdistan’ demişti”
sözünü hatırlatan Demirtaş, "Burada
Kürdistan diyen Kürt siyasetçiler yargılan-
maya devam ediyor. Bu mahkemelerden
hiçbir beklentimiz yok. Bu mahkemelerin
kendisi suç işliyor, bazı yargıç ve savcılar
suça bulaşmış durumda. Mahkemelerin
kuruluş şekli hukuka ve yasaya aykırıdır.
Bu nedenle mahkemelerden beklentimiz
yok” diye konuştu. 

İnkar üzerinden eleştiriyorlar
Mesud Barzani ve Şivan Perwer’in

Amed ziyareti sonrası CHP ve MHP lider-
lerinin sert eleştirilerini kabul etmediklerini
belirten Demirtaş, “Baktıkları nokta çok
sıkıntılı ve sancılı bir nokta. Kürt ve Kürdis-

tan inkarı üzerinde kurulmuş partilerdir
bunlar. Zaten hiçbir zaman Kürdü Kürt kim-
liği ile kabul etmediler. Bu bakış açıların-
dan kurtulmaları gerekiyor. Kürtler bu
ülkenin düşmanı değil. Kürdistan’ın diğer
parçalarında yaşayan Kürtler, Türkiye’nin
düşmanı değil. Bu düşman algısını üretme
açısından bu partiler maalesef sürekli geri
anlayışa hizmet ediyorlar. Muhalefetin yap-
tıkları iş doğru değil. Başka noktalardan
eleştirebilirler ama bir Kürt lider ve Kürt
sanatçıya Kürt kimliğinden dolayı hakaret
edilmesini kabul etmeyiz. Doğru bir yak-
laşım değil ve hiçbir Kürt bunu kabul
etmez” diye konuştu.

'CHP ile ittifak tartışması yok'
İstanbul’da HDP ve CHP’nin yakın-

laştığı yönündeki iddiaların doğru
olmadığını belirten Demirtaş, “Biz ilkeli
düzeyde görüşmeler olabilir dedik. Bu
sadece yerel düzeyde olacak, genel
düzeyde değil. Bazı lokal yerlerde adaylar
bazında tartışmalara başlanabilir dedik.
BDP olarak biz böyle düşünüyoruz. Sonuç-
ta İstanbul’da HDP seçime giriyor ve HDP
karar verecek. 

Biz 'CHP ile ittifak kapısını açtık' diye
bir şey söylemedik. Zaten CHP’nin de
sözcüsü bunu söylüyor. İttifak tartışmamız
yok. Sadece bizim ilkelerimiz doğrultusun-
da çalışmak isteyenlere kapımız açıktır.
Yoksa CHP ile bir ittifak arayışı ve görüşme
durumumuz yoktur” dedi. AMED 

Nusaybin-Qamişlo sınırında özel
harekat timleri tarafından 3 Rojavalıdan
Amir ve Yasir Ehmed Abdullah’ın akrabası
olan Fahrettin Akdeniz, sağ yakalandıktan
sonra infaz edildiklerini söyledi. Batı
Kürdistan İnsan Hakları Örgütü de
katledilen 3 Rojavalının işkenceye maruz
kalarak, organlarının çalındığını duyurdu. 

Mardin’in Nusaybin İlçesi’nden
Qamişlo’ya geçmek isterken, 17 Kasım’da
özel harekat timleri tarafından katledilen
Amir Ehmed Abdullah ve Yasir Ehmed
Abdullah ile Mihemed Zahir Amir isimli 3
Rojavalının gözaltında infaz edildikleri
kaydedildi. İnfaz edilen Amir ve Yasir
Ehmed Abdullah kardeşlerin Nusaybin’de
oturan akrabalarından Fahrettin Akdeniz
(58), infaza ilişkin açıklamalarda bulundu.
Yaşamını yitiren Rojavalıların geçimini
sağlayabilmek amacıyla 3 ay önce Nusay-
bin’e geldiklerini söyleyen Akdeniz, Yasir
Ehmed’in şehir içi Gırnavas durağında
kebapçıda günlük 20 TL’ye çalıştığını,
ağabeyi Amir’in ise otogardaki bir lokanta-
da günlük 15 TL’ye çalıştığını aktardı. Akd-
eniz, öldürülen kardeşlere dair şu bilgileri
verdi: “Ekonomik durumları çok kötüydü.
Babalarının gözleri görmüyor. Zorluklar

içinde yaşadıkları için buraya çalışmaya
gelmişlerdi. 7 kardeşler. Anneleri de bir ay
önce Nusaybin’e gelmişti. 15 gün kaldıktan
sonra Qamişlo’ya geri dönmek zorunda
kalmıştı.”  Ailelerini görmek istedil-
er  Anneleri Qamişlo’ya döner- ken,
Abdullah kardeşlerin kazandıkları tüm
parayı ona verdiğini dile getiren Akdeniz,
“Anneleri gittikten sonra parasız kaldılar.
Lokanta sahibi de Amir’i işten çıkardı.
Sabah uyandığında cebinde ekmek parası
olmadığını görüyor. Kardeşi Yasir’e ‘Bana
bir ekmek parası ver’ diyor. Gidip kendisine
bir ekmek alıyor. Sonra kardeşine ‘Gidip
ailemizi görelim, durumlarının nasıl
olduğuna bakalım’ deyip, gece saat
23.00’da evden çıkıyorlar” diye konuş-
tu.  Gözaltı sonrası infaz  Rojava’ya
gitmek için Abdullah kardeşler ile birlikte 7
kişinin sınırı geçmeye çalıştığını, olay
sırasında 4 kişinin bekleyen araç ile
kaçtığını, yeğenleri ile birlikte 3 kişinin de
özel timleri tarafından gözaltına alındığını
belirten Akdeniz, “Özel timler yakalayıp
onlara orada işkence ediyor. Daha sonra
öldürüyor’’ dedi. Akdeniz, kendilerinden

haber almamaları üzerine Amir’in eşi ile
birlikte akşam karakola başvurduklarını,
fakat karakolda bulunanların kendilerine
“yanımızda değiller” dediğini ifade etti.

Nusaybin Cumhuriyet Başsavcısı’na
başvuruda bulunmak istediklerini, fakat
polislerin kendilerini içeri almadığını
söyleyen Akdeniz, “Durumu anlattık.
Çocukların sosyal yardımlaşma kağıdını
gösterdik. Daha sonra savcı ile
görüştürüldük’’ şeklinde konuştu. 

Cenazeler tahrip edildi
Akdeniz, cenazelerin tahrip edildiğine

de dikkat çekti. Cenazeler Qamişlo’ya gön-

derildikten sonra akrabalarını aradığını
ifade eden Akdeniz, akrabaların cenazeler-
le oynandığı, gözleri ve bazı uzuvlarının
olmadığı bilgisini verdiğini aktardı. 

Yeğenlerine yapılan bu zulmü kabul
etmeyeceklerini ve konunun takipçisi ola-
caklarını ifade eden Akdeniz, Türkiye’de
sonuç alamamaları halinde cinayetleri AİH-
M’e taşıyacaklarını söyledi. 

Organlarını aldılar
Batı Kürdistan İnsan Hakları Örgütü de

3 Rojavalının işkenceye maruz kalarak,
organlarının çalındığını duyurdu. Rojava
İnsan Hakları Örgütü (KMM) yaptığı açıkla-
mada, Türk devletinin işkencesi ve organ
hırsızlığına dikkat çekti. İnsan Hakları
Örgütü açıklamasında, 3 cenazede
işkence izlerine rastlandıına dikkat çek-
erek; baş, kol ve ayaklarda kırıklar olduğu,
bazı uzuvlarının kesildiğini aktardı.
Cenazelerdeki organların da çıkardığına
işaret edilen açıklamada, organların Türk
devlet yetkililerince çalındığı teyit edildi.
Açıklamada Türk devletinin uygulamaları
kınanarak, uluslararası kurumlara da buna
karşı sessiz kalmamaları, olayın araştırıl-
ması çağrısında bulunuldu.

DİHA-ANHA/MARDİN-QAMIŞLO

Barzani Diyarbakır'da: Bir taşla üç kuş mu hedefleniyor?

Mahkemeler suç işliyor

Gözaltında infaz edildiler



D Î P L O M A T¹ 41 (240)14 25-30 noyabr, Çiriya paş, sal 2013

20 ноября президент Курдистана
Масуд Барзани принял делегацию госу-
дарственного департамента США во
главе с г-ном Бреттом Мак-Герком,
заместителем помощника государст-
венного секретаря по Ираку и Ирану.
Президент Барзани приветствовал
делегацию и рассказал о последних
событиях в Курдистане, в частности, и в
Ираке в целом. Президент также гово-
рил о своей последней поездке в
Диярбакр, описав ее как "историче-
скую", и добавив, что отношения между
курдами и турками поднимаются на
новый уровень, основанный на мире,
сосуществовании и взаимопонимании.

Президент Барзани и г-н Мак-Герк
также обсудили события в регионе
Ближнего Востока, в частности, кризис
в Сирии. Обе стороны также говорили о
предстоящих выборах в Ираке, которые
пройдут в апреле следующего года, и
роль в них "Альянса Курдистана".  Г-н
Мак-Герк от имени администрации пре-
зидента Обамы выразил оптимизм в
отношении действий Курдистана и пре-
зидента Барзани, особенно в отноше-
нии последних положительных измене-
ний отношений между Турцией и Курди-
станом. Он сказал, что мирный процесс
в Турции представляет огромный инте-
рес для Соединенных Штатов, и что
такие шаги принесут неоценимый
эффект для всех вовлеченных сторон.

В субботу Региональное прави-
тельство Курдистана (КРГ) объявило
о начале  экспорта нефти в Турцию
через свои трубопроводы до конца

этого года без согласования с ирак-
ским правительством.

Министр природных ресурсов Кур-

дистана, Ашти Хаврами, заявил на
конференции в турецком городе
Стамбул, что КРГ будет начинать экс-
порт нефти, независимо от того, даст
ли на это свое одобрение Багдад, или
нет, сообщает "Shafaaq News".

Хаврами добавил, что Эрбиль не
игнорирует Багдад, но больше не
будет ждать согласований нефтяных
вопросов, как это было в течение
десяти лет. Курдский министр заявил,
что когда трубопровод начнет рабо-
тать, Курдистан постепенно остановит
ее экспорт на грузовиках, следующих
из Курдистана в порт Джейхан на

побережье Средиземного моря.
Заявление КРГ также цитирует

главу британско-турецкой "Genel
Energy" (компании, которая работает
на нефтяных месторождениях в Кур-
дистане), Мухаммада Сабила, кото-
рый сообщил прессе, что большая
часть добываемой в Курдистане
нефти будет направляться по этому
трубопроводу. В заявлении также
говорится, что "Genel" имеет возмож-
ность производить около 230 тыс.
баррелей в день на двух месторожде-
ниях Курдистана: "Taq Taq" и "Tawke".

"Genel Energy" занята разведкой

нефти и в других областях региона.
По словам ее главы, производитель-
ность этих месторождений может
вырасти к концу 2014 до 350 тыс. бар-
релей в сутки за счет новых скважин.

Турция предложила КРГ открыть
специальный счет в банке турецкого
правительства для внесения денеж-
ных средств, полученных от продажи
этой нефти, что должно способство-
вать решению конфликта с Багдадом.
Багдад выступает против любых конт-
рактов на экспорт нефти из Курдиста-
на за рубеж без его согласия, в то
время как Эрбиль настаивает, что
производство и экспорт нефти в
регионе находятся в соответствии с
конституцией страны. 

Курды должны создать делегацию для
участия в "Женеве-2", считают в Ирак-
ском Курдистане

Представителям курдских
движений и партий в Сирии сле-
дует выступить на переговорах
по мирному урегулированию в
этой стране единой делегацией,
попытки действовать в односто-
роннем порядке успеха не при-
несут. Об этом заявил директор
департамента внешних связей
Демократической партии Курдистана /Иракский Курдистан/
Хемин Хаврами, комментируя попытки некоторых курдских
группировок создать свое автономное правительство на севе-
ре страны. "Необходима единая позиция курдских партий,
такие односторонние действия к результатам не приведут", -
сказал он. Хаврами отметил, что среди сирийских курдов есть
как сторонники правительства, так и его противники. "Поэтому
милитаризация участия курдов в сирийском конфликте недо-
пустима. Курды не должны стрелять друг в друга", - добавил
он. При этом Хаврами подчеркнул, что ситуация в Сирии в
целом должна решаться путем политико-дипломатического
диалога. "Военного решения кризиса в Сирии не существует",
- подчеркнул он. Кроме того, Хаврами отметил, что сирийский
вопрос должен решаться исключительно народом самой стра-
ны, в то время как задача внешних игроков сводится исключи-
тельно к обеспечению условий для диалога между сторонами.

В Ираке хотят отменить смертную казнь
Иракское министерства по правам человека в четверг объ-

явило о своем намерении отменить смертную казнь, указы-
вая, что это является шагом к
осуществлению международ-
ных резолюций, обеспечиваю-
щих защиту людей в стране.
Иракский министр по правам
человека, Мохаммед Шийяа
аль-Судане, заявил об этом во
время встречи с членом Палаты

лордов Великобритании, баронессой Хелен Кеннеди, которая
находится с визитом в Ираке. Иракский министр юстиции,
Хасан аль-Шаммари, объявил во вторник о казни 19 осужден-
ных за "террористические преступления". "Amnesty Interna-
tional" заявила ранее, что применение смертной казни в
Ираке достигло самого высокого уровня с момента свержения
бывшего президента Ирака, Саддама Хусейна, в 2003 году.
Согласно сообщениям организаций по правам человека, уча-
ствующих в борьбе со смертной казнью, Ирак занимает
третье место в мире по их количеству. kurdistan.ru

Прибывшая в Москву в вос-
кресенье с недельным визитом
делегация "Демократической
партии Курдистана" (ДПК), 18
ноября провела свои первые
встречи. Делегация отдела
внешних связей ДПК, возглав-
ляемая начальником отдела,
Хемином Хаврами, включает
также Абдулсалама  Абдуллу,
на чальника отдела стран Азии
при отделе внешних связей
ДПК, и Хошави Бабакра - пред-
ставителя ДПК в России. Пер-
вый визит делегаты нанесли в
посольствоРеспублики Ирак,
куда их сопровождал предста-
витель Регионального прави-
тельства Курдистана в России,
г-н Асо Бурхан. Посол Ирака в
Москве, доктор Исмаил Шафик
Мухсин, принял делегатов в
здании посольства на ул. Пого-
динская.  В ходе встречи речь
шла об экономическом и поли-
тическом сотрудничестве Рос-
сийской Федерации и Республи-
ки Ирак. Посол Шафик Мухсин
рассказал о товарообороте
между двумя странами. Со
своей стороны, Хемин Хаврами
сообщил о последних проектах

российских компаний, в том
числе "Газпрома", в Иракском

Курдистане. Посол Шафик Мух-
син также рассказал, что часто
бывает в Курдистане и находит-
ся под впечатлением от его
постоянного развития.  Он
назвал Эрбиль (столицу Курди-
стана) примером для всего
Ирака. Вечером, после приема
в посольстве, делегаты встрети-
лись с курдскими студентами,
проходящими обучение в Моск-
ве. Встреча прошла в кафе мос-
ковского Университета дружбы
народов. Выступивший на
встрече Хемин Хаврами, от
имени ДПК выразил удовлетво-
рение уров нем оценок курдских
студентов и тем, что почти все

из них в последствии удачно
строят карьеру на родине.

Студенты поделились свои-
ми проблемами. Они говорили о
плохом взаимодействии курд-
ских чиновников, готовящих
группы курдских учащихся для
учебы в России в соответствии
с предоставляемыми РФ квота-
ми для студентов Курдистана. А
также об особо тщательной про-
верке их паспортов при пере-
сечении границы РФ, не смотря
наличие виз. Делегация отдела
внешних связей ДПК, выступив-
шая организатором встречи,
предложила наладить опера-
тивную взаимосвязь с учащими-
ся, для более мобильного реа-
гирования на их нужды.

Иракский Парламентский
комитет по правам человека в
воскресенье организовал кон-

ференцию по случаю Междуна-
родного дня терпимости. На ней
присутствовал представитель
Генерального секретаря Органи-

зации Объединенных Наций в
Ираке, Николай Младенов, кото-
рый в своем выступлении
заявил, что "иракская Конститу-
ция ясно говорит о гарантии
культурных и политических
прав, религий и свобод всех
людей, без дискриминации".
Важно, чтобы пункты Конститу-
ции дали ощутимые результаты,
позволяющие обеспечить защи-
ту религиозных меньшинств в
Ираке, сказал Младенов. Статьи
и положения Конституции долж-
ны быть использованы в дей-
ствительности в отношении

иракцев друг другу, чтобы иметь
возможность жить в мире и без-
опасности, добавил он. "Органи-
зация Объединенных Наций
предлагает парламенту свой
опыт в разработке предлагаемо-
го закона о защите меньшинств
в согласованном с существую-
щим в странах порядке", сказал
он. "Этот закон, в случае его
принятия, решит все проблемы
и разногласия в отношении
меньшинств". Младенов при-
звал "иракское правительство
провести глубокую реформу
всех законов, профилактику экс-
тремизма и дискриминации
между компонентами иракского
народа".

Президент Барзани принял делегацию США

Делегация ДПК проводит встречи в Москве

Младенов: ООН представит Ираку предложе-
ния для разработки закона о меньшинствах

К концу года Курдистан начнет экспорт 
нефти без согласования с Багдадом
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В понедельник глава Регио-
нального правительства Курди-
стана (КРГ), Нечирван Барзани,
прибыл в провинцию Сулейма-
ния, где глава офиса  "Демо-
кратической партии Курдиста-
на" (ДПК) организовал его
встречу с переговорной коман-
дой "Патриотического союза
Курдистана" по формированию
нового правительства региона.

"Барзани прибыл до полудня в
понедельник во главе высоко-
поставленной делегации ДПК,
которая включает секретаря
политбюро ДПК, Фазыля Мира-
ни, и ведущих членов партии,
Рож Нури Шавейса, Азада Бар-
вари, Махмуда Мохамеда и
Дильшада Шихаба. 

На встрече присутствовали
заместители генерального сек-

ретаря ПСК, Расул Али и Бар-
хам Салих, а также ведущие
члены ПСК, Мулла Бахтияр
Кадир, Омар Фаттах, Имад
Ахмед и Наджмалдин Карим.
Как запланировано, после
встречи обе стороны проведут
пресс-конференции, чтобы
объявить результаты перегово-
ров и ответить на вопросы жур-
налистов.

Министр иностранных дел Ирака,
Хошияр Зибари, заявил, что Турция
стояла за высылкой из Сирии лидера
"Рабочей партии Курдистана" (РПК),
Абдуллы Оджалана, в 1998 году.

Информация всплыла в интервью
Зибари базирующейся в Лондоне газете
"Аль-Хайят", данном  на прошлой неде-
ле, и в котором он поделился новыми
подробностями напряженных отноше-
ний меж ду Турцией и тогдашним прези-
дентом Сирии, Хафезом Асадом, в
отношении Оджалана. Зибари вспомнил
разговор с бывшим президентом Египта
Хосни Мубараком о событиях 1998 года,
сказав: "Мубарак сказал мне, что в 1998
году он передал письмо с угрозами Тур-
ции Хафезу Асаду по поводу убежища

лидера РПК, Абдуллы Оджалана, и
Асад согласился изгнать Оджалана, не
рискнув принять военную конфронта-

цию с Турцией".
На протяжении многих лет Оджалан

и многие его бойцы имели свои базы на

территории Сирии, пока Дамаск не при-
казал им покинуть страну под давлени-
ем Турции, которая угрожала военным
вторжением. Оджалан был захвачен в
1999 году в Кении и в настоящее время
отбывает пожизненное заключение на
острове Имрали в Турции по обвинению
в терроризме.  Зибари, курд, который
служит министром иностранных дел
Ирака с 2005 года, также заявил, что
Мубарак был недоволен тесными связя-
ми Сирии с Ираном и ее вмешатель-
ством в дела Ирака, Ливана и Палести-
ны. "Мубарак также сомневался в аме-
риканцах, и считал, что они слишком
легко предают своих друзей", напомнил
Зибари. Он сказал, что Мубарак прошел
подготовку в качестве пилота на базе
"Аль-Хабания" в иракской провинции
Анбар в 1950-х годах. Он любил Ирак,
но был недоволен его разделением кур-

дов и арабов, шиитов и суннитов. "В
Египте есть только одно национальное
чувство", вспомнил Зибари слова Муба-
рака. По словам Зибари, когда-то Муба-
рак пытался жениться на девушке из
рода Саддама Хусейна, хотя считал
диктатора сумасшедшим. В интервью
"Аль-Хайят" Зибари также сообщил, что
бывший премьер-министр Ливана,
Рафик Харири, помог курдам Ирака $
200 000 после их восстания против
центрального правительства Ирака в
1991 году. После вторжения Ирака в
Кувейт в 1991 году и угроз Саддама
Хусейна напасть на соседнюю Саудовс-
кую Аравию, отношения между Эр-Рия-
дом и Багдадом ухудшились, и, по сло-
вам Зибари, исправить их не удалось.

"Саудовская Аравия также волнова-
лась по поводу разделения Ирака и его
курдов", добавил Зибари.

20 ноября Торгово-промыш-
ленная Палата Курдистана
провела прием по случаю при-
бытия в Эрбиль крупной бри-
танской торговой делегации во
главе с баронессой Эммой
Николсон, исполнительным
председателем Иракско-Бри-
танского Делового Совета.
Делегация, посетившая Курди-
стан на этой неделе, включает
представителей бизнеса и
чиновников британской органи-
зации торговли и инвестиций
"UK Trade & Investment" (UKTI)
правительственного Департа-
мента торговли, а также пред-
ставителей Ирако-Британского
Делового Совета (IBBC) , бази-
рующегося в Великобритании и
имеющего офис в Эрбиле с
2012 года, который облегчает
торговые обмены между Вели-
кобританией и Ираком, вклю-
чая Курдистан.

Министр Фалах Мустафа,
начальник отдела международ-

ных отношений Регионального
правительства Курдистана
(КРГ), обращаясь к делегации
и членам Палаты, сказал:
"Когда мы говорим о наших
отношениях с Великобритани-
ей, мы помним, что в 1991 году
Великобритания сыграла важ-
ную роль в создании безопас-
ного воздушного пространства
над Курдистаном, что помогло
нам достичь сегодняшних
успехов". Министр Мустафа
отметил, что Великобритания
стала партнером Курдистана
во многих областях, и выразил
надежду, что британские ком-
пании будут продолжать помо-
гать дальнейшему развитию
Курдистана. Генеральный кон-
сул Великобритании в Эрбиле,
г-н Хью Эванс, также указал на
ежегодное увеличение количе-

ства британских компаний,
желающих присоединиться к
торговой миссии в Курдистане,

и растущую заинтересован-
ность британцев в ведении
бизнеса в Курдистане. Англий-
ские компании приходят в
здравоохранение, высшее
образование и консультацион-
ные услуги региона. Он под-
твердил слова министра

Мустафы, говоря: "Прибытие
этой большой делегации помо-
жет нам в достижении наших

целей, которые заключаются в
том, чтобы сделать Великобри-
танию предпочтительным парт-
нером в Курдистане". Баронес-
са Николсон выразила свое
удовлетворение визитом в Кур-
дистан, и рассказала о своих
надеждах на увеличение при-

сутствия британских компаний
в Ираке в целом и в Курдиста-
не, в частности. Она сказала:
"Я очень горжусь тем, что IBBC
в настоящее время имеет
офис в Эрбиле, и уверена, что
это будет только способство-
вать укреплению наших дело-
вых отношений". 

Глава Торгово-промышлен-
ной Палаты Курдистана, г-н
Джалиль Дара Хаят, рассказал
о деятельности Палаты и ее
членов, выразив надежду на
развитие отношений британ-
ской и курдской сторон, чтобы
курдские компании могли посе-
щать Великобританию и иссле-
довать ее деловые и инвести-
ционные возможности. Г-н
Хаят поблагодарил Департа-
мент внешних связей КРГ и
представительство КРГ в Вели-
кобритании за их усилия и
помощь в развитии отношений
между Курдистаном и Соеди-
ненным Королевством.

Эксперты в области туризма и
представители туристических компа-
ний из разных стран мира приняли
участие в Международной туристиче-
ской конференции, которая прошла в
Эрбиле на прошлой неделе, и на кото-
рой столица Курдистана была объ-
явлена столицей ближневосточного
туризма 2014 года.

Глава Генерального совета по
туризму, Мавлави Вахаб, приветство-
вал делегатов, в число которых также
вошли представители федерального
правительства Ирака и члены между-
народного сообщества.

Выступая от имени иракского пра-
вительства, федеральный министр по
туризму и археологии, Ливаа Смаи-
сим, сказал: "Я хотел бы передать
пожелания иракского правительства
региону достигнуть успеха в звании
столицы арабского туризма 2014 года".
Он отметил прогресс, переживаемый

Эрбилем, особенно в сфере туризма,
где  число посетителей неуклонно рас-
тет год за годом. Губернатор Эрбиля,
Наузад Хади , поблагодарил министра
Смаисима и его сотрудников за
помощь в номинации. Он сказал:
"Региональное правительство Курди-
стана выделило 20 миллионов долла-
ров на этот проект, и жители Эрбиля
очень гордятся тем, что их город
выбран столицей туризма. Мы увере-
ны, что это даст возможность Курди-
стану, а также Ираку в целом рассмат-
риваться международным сообще-
ством в более позитивном свете".
Министр муниципалитетов и туризма,
Дильшад Шахаб, который выступал от
имени премьер-министра Курдистана,
Нечирвана Барзани, передал благо-
дарность премьер-министра мини-
стерствам, учреждениям и ведом-
ствам, сыгравшим свою роль в завое-
вании звания Эрбиля. Он рассказал

гостям о важности туристического сек-
тора Курдистана, отметив его как прио-

ритетный в развитии экономики регио-
на. "После десятилетий вынужденной
изоляции нам важно принимать ино-
странных гостей и делиться нашей
культурой с внешним миром. Это также
позволяет нашим гражданам больше
узнавать о других обществах. Теперь,
когда регион изобилует гостиницами,
торговыми центрами, ресторанами и

развлекательными заведениями, коли-
чество посетителей в год резко возрос-
ло", заявил министр Шахаб. Доктор
Бандар бин Фахд Аль Фахид, возглав-
ляющий "Арабскую организацию
Туризма", поздравил Региональное
правительство Курдистана (КРГ) с тем,
что Эрбиль соответствует всем крите-
риям номинанта на звание столицы
арабского туризма. "Я заверяю вас,
что мы будем работать в тесном
сотрудничестве для обеспечения успе-
ха Эрбиля в следующем году", доба-
вил он.

Комментируя эту конференцию,
начальник отдела внешних связей КРГ,
министр Фалах Мустафа, сказал: "Мы
считаем это важным достижением, в
частности потому, что туризм способ-
ствует увеличению взаимодействия
между людьми разных культур и тра-
диций через открытие друг друга,
через культуру, традиции, музыку,
спорт и археологию. Мы надеемся, что
сектор туризма в Эрбиле и во всем
Курдистане будет продолжать
расти…". kurdistan.ru

Нечирван Барзани прибыл в Сулейманию, чтобы 
сформировать следующее региональное правительство

Зибари: За изгнанием Оджалана из
Сирии в 1998 году стояла Турция

Торгово-промышленная Палата Курдистана 
приветствует британскую бизнес-делегацию

Международная туристическая конференция 
признала Эрбиль столицей туризма 2014 года
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“Diplomat” qəzetinin idarə heyəti, Tahir müəllim, Ramiz
müəllim, Sağatel müəllim, Pərviz müəllim, 

Sevil Köçəri qızı Həsənovanın 
vaxtsız vəfatından kədərləndiklərini bildirir, el ağsaqqalı Min-
bir kişiyə, övladlarına, və yaxınlarına dərin hüznlə başsağlığı
verir və Allahdan səbr diləyirlər. 

Allah rəhmət eləsin!

Премьер-министр Регионального правительства Курдистана
(КРГ) и глава переговорной делегации "Демократической партии
Курдистана", Нечирван Барзани, в субботу заявил, что его пар-

тия не обязана вступать в союз с какой-либо партией, основы-
ваясь на ко личестве мест, по лу ченных на выборах в парламент
Кур дистана. Замечания Барзани прозвучали на его пресс-кон-
ференции с лидером "Исламского движения Курдистана", кото-
рая была вчера проведена в Эрбиле.

Барзани заявил, что вопрос формирования правительства не
будет основываться на количестве мест, но лишь на основании
существующих союзов, объяснив, что все партии, которые полу-
чили места в региональном парламенте, являются победителя-
ми, и не могут говорить, что только две стороны и три оппози-
ционные партии являются единственными выигравшими. Барза-
ни сообщил, что при достижении общего видения всех сторон он
будет формировать правительство, добавив, что если соглаше-
ние не будет получено, он будет вынужден вступить в союз с
любой из сторон на основании количества полученных на выбо-
рах мест. По словам премьер-министра, избирательный процесс
стал свидетельством победы ряда партий, и он приветствует
достижение партнерства с ними в процессе формирования пра-
вительства, как и партнерство с другими партиями, чтобы сфор-
мировать правительственную программу и механизм распреде-
ления министерских должностей. Барзани отметил, что мини-
стерств много и их будет достаточно для всех представителей,
подчеркнув также, что министерские посты не имеют партийной
принадлежности, а их распределение решат переговоры. Со
своей стороны, лидер "Исламского движения Курдистана",
Ирфан Абдул Азиз, сказал, что все предыдущие формирования
правительства были полны проблем и препятствий, но он также
сказал, что новое правительство будет отличаться от своих
предшественников, так как будет более сильным и учтет преды-
дущий опыт. Нечирван Барзани как член "Демократической пар-
тии Курдистана" проводит обсуждения и консультации с другими
сторонами, чтобы взять на себя управление формированием
восьмого Регионального правительства Курдистана. Его сове-
щания начались со встречи с лидерами "Патриотического союза
Курдистана" (ПСК) и "Движения за перемены" (Горан) в Сулей-
мании, затем в Эрбиле он встретился с с делегациями "Ислам-
ского союза Курдистана" и "Исламской группы Курдистана". Ожи-
дается, что в ближайшее время Барзани встретится с лидерами
"Коммунистической партии" региона.

Увидев в минувшие выход-
ные президента Курдистана,

Масуда Барзани, и певца
Швана Парвара в курдской
столице Турции, Диярбакыре,
иранские курды начали наде-
яться, что когда-ни будь они
смогут провести аналогичное
мероприятие в Иранском Кур-
дистане. Об этом пишет
"Rudaw". Курды Ирана, кото-
рые остаются одним из самых
угнетенных меньшинств в
регионе, видят, что их братья в
соседних странах получили
больше прав, и хотят, чтобы
Барзани посетил Махабад,
который они считают своей
столицей, как Диарбакыр в
Турции.

Иранские курды говорят,
что они хотели бы видеть Бар-
зани с кем-то из своих мест-
ных легенд, как курдский
певец Насир Раззази, который

родился в Иранском Курдиста-
не, но большую часть своей

жизни прожил в курдской диа-
споре.

"Иран не имеет никаких
планов решать курдскую про-
блему в Иране", говорит
Шамал Пиран, координатор
"Партии Свободного Курдиста-
на". "Но если в один прекрас-
ный день, не смотря на
обстоятельства, Масуд Барза-
ни приедет в Восточный
(Иранский) Курдистан, мы вос-
примем это как положитель-
ное явление". По словам
Пирана, его партия убеждена,
что Барзани "может сыграть
очень позитивную роль в курд-
ском вопросе во всех частях"
Курдистана. Хама Салих
Кадири, представитель "Демо-
кратической партии Иранского
Курдистана" (KDPI) в Эрбиле,
сказал, что пока Иран не пока-

зывает никаких признаков
положительного отношения к
любому посредничеству Бар-
зани или Регионального пра-
вительства Курдистана (КРГ) в
решении проблем его курдов.
"Напротив, Иран хочет осла-
бить статус Курдистана",
заявил Кадири. Чиновники
КРГ были несколько раз при-
няты высшими властями
Ирана. Премьер-министр КРГ,
Нечирван Барзани, был офи-
циально приглашен для уча-
стия в инаугурации нового
президента Ирана, Хасана
Роухани, что показало значе-
ние, придаваемое Ираном
Курдистану. Но иранские вла-
сти так и не приняли кого-
нибудь из должностных лиц
КРГ внутри Иранского Курди-
стана. "Если в Иране будет
инициирован мирный процесс,
визит Барзани будет иметь
жизненно важное значение
для укрепления и расширения
мирного процесса", говорит
Камиль Нурани Фард, пред-
ставитель "Организации курд-
ской борьбы". "Любой визит
Барзани в Восточный Курди-
стан без наличия там мирного
процесса будет иметь ограни-
ченные результаты". 

На фото: Президент
Курдистана Масуд Барзани
с губернатором Диярбакы-
ра, Османом Байдемиром,
во время его визита в
город 16 ноября 2013 года. 

Премьер-министр Турции
Реджеп Тайип Эрдоган напом-
нил, что основатель
Турецкой Республики
Мустафа Кемаль Ататюрк
также использовал слово
"Курдистан". Эти заявле-
ния он сделал в ответ на
критику со стороны нацио-
налистических кругов в
Турции в связи с исполь-
зованием им данного
слова в ходе визита в
Диярбакыр, пишет Todays
Zaman.

"Был ли сепаратистом
и Мустафа Кемаль? Были ли
сепаратистами депутаты того
времени, также использовав-

шие слово Курдистан?" -
заявил Эрдоган в ходе заседа-

ния парламентской фракции
правящей Партии справедли-
вости и развития (ПСР).

Ранее оппозиционная Пар-
тия националистического дви-

жения подвергла критике
заявления Эрдогана, сде-
ланные им в ходе посеще-
ния преимущественно курд-
ской провинции Диярбакыр.
В своем выступлении Эрдо-
ган использовал слово
"Курдистан", говоря о
северной части Ирака.

Как отмечает издание, с
момента создания курдской
автономии в Ираке турец-
кие официальные лица
предпочитают использовать

термин "курдское правитель-
ство", говоря о руководстве
автономии. kurdistan.ru

Иранские курды тоже ждут президента Барзани

Эрдоган: Использование слова "Курдистан" 
не является проявлением сепаратизма

Нечирван Барзани: Мы не создаем 
союзы с партиями на основе 
количества парламентских мест


